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Este corelai numărul 
de tractoare din secţie
cu cerinţele producţiei 
cooperativelor agricole ?

In atenţia campaniei agricole de 
toamnă, zilnic sínt consemnate noi 
realizări în recoltarea culturilor, 
pregătirea solului şi executarea în- 
sămîntărilor. Mai cu seamă în acele 
unităţi în care factorii de răspun
dere dovedesc o permanentă preocu
pare în direcţia organizării activi
tăţii şi folosirii mijloacelor de care 
dispun cu maximum de randament. 
Există însă şi unele deficienţe care 
fac ca lucrările agricole să nu se 
desfăşoare la nivelul posibilităţilor.

O incursiune prin cîteva unităţi 
agricole din zona Văii Hîrtibaciului 
ne-a dat posibilitatea să constatăm 
că la C.A.P. Vurpăr, ţăranii coopera
tori şi mecanizatorii ce deservesc a- 
ceastă unitate depun eforturi sus
ţinute pentru a se încadra în pe
rioada optimă. Marti, un mare număr 
de cooperatori se aflau la recoltatul 
sfeclei de zahăr. Pe primul loc, cu 
această lucrare, se găsea brigada 
lui Torna Belei, care a reuşit să an
treneze mai multe braţe de muncă. 
Producţia realizată se înscrie pe li
nia celor mai bune: 24 000 kg la 
hectar pe întreaga suprafaţă de 35 
hectare recoltate. Se lucra cu forţe 
sporite şi la strînsul cartofilor. De 
pe 10 hectare a fost adunată şi re
colta de porumb boabe, iar cocenii 
au fost însilozaţi, pentru a se com
pleta şi pe această cale deficitul de 
turşje. Producţia de porumb boabe 
realizată depăşeşte 2 000 kg la hec
tar. In timp ce cooperatorii string 
recolta anului acesta, mecanizatorii 
acordă întreaga atenţie pregătirii 
celei viitoare. Zilnic se ară cu trei 
tractoare, iar seara intră la arat 
cele două tractoare de la semănat 
şi alte trei, de la discuit. Există peste 
100 de hectare teren eliberat. Pînă 
marţi au fost însămintate 40 de hec
tare cu secară pentru masă verde, 
60 hectare cu orz şi 50 hectare cu 
grîu. Specialistul unităţii, inginerul 
Constantin Fanea, spunea că s-ar pu
tea realiza şj mai mult la însămîn- 
ţări. numai că nu au mijloace sufi
ciente pentru pregătirea terenului. 
De altfel, avansul de numai 20 hec
tare teren pregătit ni se pare şi nouă 
extrem de mic. Analizînd cauzele, 
am aflat că unităţii i-au fost retrase 
din ordinul conducerii întreprinderii 
pentru mecanizarea agriculturii Si
biu, 3 tractoare, într-un moment 
cînd avea 190 hectare teren eliberat 
de culturi pentru arături. Se spune 
chiar că şeful de secţie şi contabilul 
ar fi fost mustraţi pentru că n-au 
vegheat ca cele trei tractoare să fie 
duse la Caşolt în timpul indicat. Un
de este, în acest caz, independenta 
şefului de secţie de a dispune de 
mijloacele pe care le are la dispo
ziţie în raport cu sarcinile şi obli
gaţiile contractuale? Mai poate el 
să-şi organizeze potenţialul produc
tiv în funcţie de necesităţi? Mai 
poate avea el prestigiu în fata uni
tăţii pe care o deserveşte, cînd nici 
măcar nu este întrebat dacă are 
sau nu nevoie de aceste tractoare? 
La organizarea secţiilor pentru me
canizarea agriculturii au stat la bază 
alte principii, de care conducerea

I.M.A. va trebui să ţină seama în 
viitor.

O activitate bună am întîlnit şi 
la brigada din Daia a cooperativei 
agricole de producţie din Roşia. In 
tarlaua de „Peste drum" şase echipe 
de cooperatori, avînd în mijlocul 
lor pe inginerul Emil Ghibu şi pe 
brigadierul Ion Gîmfăleanu, recoltau 
cartofii. Cu toate acestea, situaţia 
pe ansamblul cooperativei nu este 
de loc strălucită. Din discuţia cu 
specialistul unităţii, cit şi din situa
ţia realizărilor, se poate trage con
cluzia că la Roşia cauza ritmului 
lent la pregătirea terenului şi exe
cutarea însămînţărilor o constituie 
tot lipsa tractoarelor. In ciuda fap- I  
tului că exista o mare suprafaţă e- I  
liberată de culturi pentru arat (nu- -  
mai la brigada din Daia — 33 hec- I  
tare) şi că s-au pregătit mai bine ■ 
de 130 hectare in vederea însămîn- |  
ţărilor, nu s-au semănat pînă marţi |  
decit 67 hectare cu păioase, din 
800 cuprinse în plan. Brigadierul şi I  
inginerul spuneau că n-au tractoare Ş 
suficiente. S-ar putea să fie şi a- 
cesta un motiv. Dacă avem în ve- I  
dere faptul că Şeica Mare, pentru ■ 
1 000 hectare păioase, dispune de 27 ■ 
tractoare, intr-adevăr la Roşia 16 I  
tractoare pentru 800 hectare sínt 
puţine. Dar şi atîtea cite sínt se fo- I  
losesc ele la întreaga capacitate? I

Măsuri hotărîte pe linia utilizării 
cu maximum de randament a mij- I  
loacelor mecanice agricole se impun •  
şi la C.A.P. Cornăţel şi Hosman. a 
In 20 septembrie la Cornăţel, de e- I  
xemplu, din 11 tractoare au lucrat 
numai 5. In asemenea situaţie este 1 
şi firesc ca lucrările de pregătire a $ 
solului şi de însămînţare să bată 
pasul pe. loc. Pînă marţi erau în- I  
sămînţate cu păioase abia 15 hec- I  
tare. m

Specialistul cooperativei agricole I  
de producţie din Hosman ing. Sergiu 
Psenicica, ne relata că nu au reuşit I  
să însămînţeze decit 40 de hectare |  
cu orz. „La grîu — spunea ingine
rul — n-am început. Nu avem pre- |  
gătite decit 9 hectare. Mecanizatorii I  
noştri nu-şi fac în mod conştiincios ■ 
datoria. Ies la cîmp tîrziu şi se în- I  
torc devreme. Le indic tarlaua în 
care să lucreze şi ei se duc în altă fl 
parte, în special cei de la brigada |  
din „Fofeldea". Aşa stînd lucrurile, 
este greu de presupus cînd se vor I  
însămînţa cele 530 hectare cu grîu. |  
Cooperatorii din Hosman, cit şi cei _ 
din Cornăţel rămîn totuşi cu spe- I  
ranţa că se vor lua măsurile cuve- ■ 
nite pentru ca şi în unităţile lor B 
timpul optim de însămînţare să fie |  
respectat.

Concluziile pe marginea celor re- |  
latate se impun de la sine. Nu vom |  
insista asupra lor. Am vrea numai _ 
să reamintim consiliilor de condu- I  
cere ale C.A.P. şi comitetelor de di- * 
recţie ale I.M.A. că orice zi întîr- ■ 
ziere la strînsul recoltei şi punerea |  
bazei celei viitoare, poate duce la 
diminuarea producţiei. In consecin- |  
ţă, este necesar să fie luate urgente |  
măsuri pentru impulsionarea lucră- 
rilor. I

P. BADEA ■

La ferma pomicolă nr. 2, Apoldu de Sus se execută arături de toamnă în livezi cu un tractor „Boigor“. Arătura 
cu aruncarea brazdei pe rîndul de pomi va uşura prima sapă manuală din primăvară. Foto- FRED NUSS
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S e  impun măsuri hotărâte pentru 
recuperarea  răm înerilor in urmă
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un indicator care să indice o oare
care apropiere de ceea ce a fost sta
bilit prin plan.

Este cunoscut efortul tuturor între
prinderilor judeţului nostru pentru 
îndeplinirea şi depăşirea sarcinilor 
de plan. Lună de lună unităţile eco
nomice au putut raporta realizarea 
în întregime a tuturor indicatorilor 
stabiliţi ba mai mult, majoritatea 
şi-au luat angajamente suplimentare 
de depăşire a producţiei globale, rea- 
Uzarea de economii peste plan, sau 
beneficii suplimentare.

Dar, se vede treaba că nu fiecare 
colectiv de muncă se încadrează cu 
toată promptitudinea în lupta comună 
îndreptată spre acelaş tel: obţinerea 
de cit mai multe bunuri materiale, 
concretizate în îndeplinirea sarcini
lor ce- revin din planul economiei

naţionale. La 31 august in munici
piul Sibiu au apărut 4 întreprinderi 
care nu se pot situa alături de cele
lalte colective de muncă. Ele nu şi-au 
realizat planul producţiei globale,

după cum un număr şi mai mare de 
unităţi n-au ajuns la sarcina plani
ficată cu indicatorul productivităţii 
muncii.

Una din întreprinderile de care vor
beam este şi fabrica de cărămidă 
„Record" Sibiu. Aici nu am găsit nici

Vorbeam la început de situaţia 
care a apărut la sfîrşitul a 8 luni de 
activitate. Intr-adevăr, aici producţia 
globală a înregistrat o realizare doar 
de 89,4 la sută, mareîndu-se o rămî- 
nere în urmă, la sortimentul cără
mizi, de peste 3 milioane bucăţi. A- 
ceeaşi situaţie a apărut şi la produc
ţia marfă (88,7 la sută), productivita
tea muncii (97,3 la  suta) etc.

Am făcut o vizită în întreprindere, 
după expirarea a două decade din 
luna septembrie, cu gîndul că o să 
găsim lucrurile oarecum ameliorate, 
mai ales că aceasta e ultima lună a 
trimestrului trei. Dar am rămas ne- 
nlăcut surprinşi constatînd că lucru
rile au înregistrat o involuţie! Bu
năoară, producţia globală, realizată 
pînă in 20 septembrie, faţă de planul 
aceleiaşi perioade, s-a îndeplinit doar 
în proporţie de 87,7 la sută. De alt
fel din planul lunii septembrie, în 
două decade s-a fabricat numai 47,6 
la sută. In felul acesta, la sortimen
tul cărămidă nerealizările s-au urcat 
la peste 3 milioane şi jumăta.te bu
căţi.

Pe parcurs o să mai arătăm şi alte 
nerealizări, consecinţă a unor defec
ţiuni în conducerea şi organizarea 
producţiei. Prin discuţiile avute cu 
cadre de conducere din întreprindere 
am căutat să le elucidăm.

„De la început fabrica noastră a 
demarat oarecum greoi — ne relata 
inginerul şef, N. Roman. Anul trecut, 
cînd a fost redeschisă, ne-am trezit 
cu o serie de utilaje lipsă, ca urmare 
a transferării lor, pe perioada inac
tivităţii, altor întreprinderi din ţară. 
La 1 ianuarie am intrat în producţie 
cu o nouă linie tehnologică, dar care, 
datorită următoarelor etape de dez
voltare, nu a fost în întregime reali
zată. De aceea a trebuit să facem

(Continuare în pag. a IlI-a) 

I. CREŢU
Liceul Nr. 2, Mediaş. Un „triumvirat" din clasa a XII-a, asaltînd cetatea

luminii

I.J.L.F. nu-şi poate număra încă... bobocii
Ii interesează, natural, mult mai 

puţin pe cumpărători cite referate 
sau, dacă vreţi, cite rapoarte întoc
meşte I.J.L.F. pentru a prezenta mo
tive, în accepţia numitei întreprin
deri, foarte „plauzibile". Singurul 
lucru care formează obiectul atenţiei 
cetăţenilor este ceea ce se vede şi 
se poate cumpăra în numeroase o- 
ficii de legume şi fructe de pe raza 
judeţului. Este arhisuficient. Un bun 
comerciant nu poate să-i ofere clien
tului veşnica specialitate a casei 
„sarmale în foi justificative", garni
tură de cartofi — lipsă şi atîtea alte 
combinaţii culinare posibile, despre 
care, din păcate, am fost obligati 
să vorbim deseori în coloanele zia
rului.

Peste cîteva zile, o sesiune a Con
siliului popular judeţean provizoriu 
va lua din nou în discuţie problema 
aprovizionării populaţiei, unde tova
răşii cărora li s-a încredinţat difi
cila sarcină a aprovizionării cu le
gume şi fructe a judeţului, vor a- 
dăuga sperăm obişnuitelor observaţii 
critice la adresa altora, o doză să
nătoasă de autocritică, atît de nece
sară şi atît de tonică pentru zilele 
friguroase care urmează . . .

Avem în faţă „statistici", obser
vaţii marginale ale Direcţiei comer
ciale judeţene pe care ne permi

tem să le completăm cu cele ale 
cetăţenilor care ne vizitează, sau ne 
scriu zilnic la  redacţie. Căci, să ne 
ierte tovarăşii din conducerea 
I.J.L.F. Sibiu, într-o astfel de activi
tate nu se poate nimeni conduce 
după principii fabricate în birouri 
cu sobă din teracotă, ci după secu
lar justificatele principii comerciale 
lăsate moştenire de patronul mon
dial al comerţului, zeul Mercur, 
cărora noi, oameni ai unei orlnduiri 
sociale superioare, le-am adăugat 
elemente noi. Acelea care confirmă 
că aprovizionarea populaţiei nu este 
lăsată la voia întîplării, ci constituie 
o problemă de .foarte mare interes 
pentru partidul şi statul nostru.

Spre stupoarea generală, I.J.L.F. 
nu şi-a realizat planul de desfacere 
decit în proporţie de 88 la sută. E 
de-a dreptul incredibil, dacă nu 
chiar infantil să admită cineva că 
aşa, tam-nisam, locuitorii judeţului 
nostru şi-au pus în gînd să nu mai 
cumpere legume si fructe. Ne luăm 
permisiunea de a oieri I.J.L.F. cî
teva consideraţii bazate pe consta
tări şi dese consultări cu publicul 
cumpărător. Deci argumente perfect 
plauzibile! Continuînd, în pofida a- 
tîtor observaţii critice, amicale sau, 
mă rog, cum ar fi dispuşi tovarăşii 
în chestiune să le califice, să se

vîndă marfă depreciată sau plină' de 
pămînt, tocmai în condiţiile în care 
oficiile de legume şi fructe sínt me
nite a echilibra cursul pietii.să ne 
mai mirăm de faptul că preferinţele 
cumpărătorilor îşi schimbă direcţia? 
Lăudîndu-ne mereu în şedinţe cu 
„asigurarea necesarului de produse 
pentru perioada X" şi rămînînd cu

Pe teme ale 
aprovizionării 

populaţiei
laudele în carnetul de notiţe nu 
vom atrage, în mod sigur, clientela.

S-a apreciat la nivel de judeţ că 
la rădăcinoase necesarul cantitativ 
se ridică la 2 778 tone, la fasole 
boabe 1 140 tone, la usturoi 50 tone. 
De la a trebui la a fi este o mare 
diferenţă pentru I.J.L.F. din moment 
ce (reproducem în ordine) au fost 
asigurate repartiţii de numai 1 500 
tone, 315 tone şi zero căţei de us
turoi virgulă tot zero!! Ce ne facem 
că oamenii s-au cam săturat de-a- 
cum de justificări preambalate în 
foi de repartiţii nelivrate?

Sîntem, de asemenea, interesaţi să 
a'flăm poziţia conducerii acestei în
treprinderi în legătură cu faptul că, 
deşi ogoareje judeţului au fost ex
trem de mănoase în acest an, ma
gazinele zîmbesc de multe ori ştirb 
la capitolul legume-fructe? Enervan
tele aşteptări de 30 de minute în 
fata tejghelelor O.L.F. la struguri 
sínt veritabile jigniri la adresa mii
lor de kilograme de struguri la hec
tar, care nu-şi găsesc o destinaţie 
urgentă, nu mai departe decit la 
Apoldu de Sus, ca să oferim un e- 
xemplu.

Vizite făcute de noi la depozitele 
I.J.L.F. oferă constatări cu adevărat 
uluitoare. Cantităţi apreciabile de 
castraveţi, vinete sau roşii se strop
şesc în magazie, în timp ce pe piaţă 
gestionarii ridică din umeri. Ce a- 
junge atunci pe piaţă? Ajung ace
leaşi stropşite roşii din depozite, 
care îndepărtează clientul în loc 
să-l atragă, ajung tone de legume şi 
fructe la consumul animalelor în 
C.A.P.-uri pentru că, domnia sa be
neficiarul, nu şi-a găsit vreme să-şi 
ridice marfa comandată etc. etc.

La Ocna Sibiului, Mercurea Sibi
ului şi multe alte localităţi, roşiile 
erau considerate rarităţi în timp ce, 
la numai cîţiva kilometri, în reşe
dinţa judeţului, aceleaşi roşii sufe

reau de maladia înghesuielii şi, fi
reşte, a efectului ei: deprecierea. 
Nu ştim cum anume se califică a- 
ceste fapte la I.J.L.F. Sibiu. Oferim, 
de aceea, conducerii întreprinderii 
definiţia găsită de cumpărători: 
„Lipsă de orientare în repartizarea 
fondului de mariă". Bineînţeles, noi 
am mai adăugat ceva semne diacri
tice şi am ales din dicţionarul lim
bii române numai cuvintele catalo
gate a fi literare . . .

Ar fi o gravă eroare să creadă 
cineva că comerţul cu legume şi 
fructe este, aşa, o floare la ureche. 
Se ştie de mult că acest sector este 
unul din cele mai dificile, datorită 
vitezei de perisabilitate a produse
lor. Dar se ştie tot atît de bine că 
în atari situată se cer a fi puşi să 
răspundă oamenii cu multă iniţia
tivă şi adîncit spirit comercial şi 
cetăţenesc.

Direcţia comercială judeţeană ma
nifestă mult prea multă toleranţă în 
această privinţă. în fata populaţiei 
care aşteaptă de la comerţ nu alt
ceva decit ceea ce este obligat să 
dea comerţul, Direcţia judeţeană de 
resort a rămas pînă la ora actuală 
cu lecţia rău învăţată. Dacă în a- 
ceste zile tot mai autumnale între
prinderile îşi fac deja bilanţul rea
lizărilor, I.J.L.F. Sibiu întîmpină mari 
greutăţi la adunatul bobocilor.

Poate că, de fapt, nici maşinile de 
calculat ale întreprinderii nu func
ţionează tocmai b in e . . .

MARIUS VINTILÄ

Infsinirea
tovarăşului Nicolae Ceauşescu 
cu delegaţia P. C. din Norvegia

Tovarăşul Nicola« Ceauşescu, secretar general al Comitetului Central al 
Partidului Comunist Român, împreună cu tovarăşii Gheorghe Stoica, membru 
supleant al Comitetului Executiv şi Mihai Dalea, secretar al C.C. al P.C.R., 
s-au întîlnit miercuri cu delegaţia Partidului Comunist din Norvegia, formată 
din tovarăşii Reidar Larsen, preşedinte al partidului, Just Lippe, secretar al 
Comitetului Central şi Kurt Mortensen, membru al C.C. al P.C. din Norvegia.

A  participat tovarăşa Ghizela Vass, şef de secţie la C.C. al P.C.R.
In timpul convorbirilor, desfăşurate într-o atmosferă caldă, tovărăşească, 

au fost abordate probleme privind dezvoltarea în continuare a relaţiilor de 
prietenie şi colaborare statornicite între Partidul Comunist Român şi P. G. 
din Norvegia, precum şi unele probleme de interes reciproc. Cu acest prilej, 
s-a subliniat necesitatea de a se acţiona în continuare pentru afirmarea de
plină în raporturile dintre partide a principiilor egalităţii în drepturi, inde
pendentei şi neamestecului în treburile interne, de a se milita pentru unita
tea mişcării comuniste şi muncitoreşti internaţionale, a tuturor forţelor pro* 
gresiste, antiimperialiste, în lupta pentru cauza păcii, democraţiei şi socia l 
lismului.

P rim irea  d e că tr e  to v a ră şu l N icolae C e a u şe sc u  
a dom nului Fodebo K eita , s e c r e ta r  d e s t a t  pentru  
eco n o m ia  rurală ş i a r tiz a n a t din R epublica G uineea

Miercuri după-amiază tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu, secretar general 
al Comitetului Central al Partidului 
Comunist Român, preşedintele Con
siliului de Stat, a primit pe domnul 
Fodebo Keita, secretar de stat pen
tru economia rurală şi artizanat din 
Republica Guineea, care face o vizită 
în ţara noastră.

A  participat tovarăşul Alexandru 
Albescu, adjunct al ministrului co
merţului exterior.

Cu acest prilej au fost evocate re
laţiile trainice, de prietenie ş l cola
borare, statornicite între cele idouă 
ţări şi popoare, exprimindu-sâ dorin
ţa comună de a Ie dezvolta în con
tinuare, în interesul reciproc, al cau
zei păcii şi progresului social SP 
lume.

Convorbirea a decurs într-o atmos
feră cordială, prietenească.

Eveniment de însemnătate majoră

C onstitu irea Cabinetului 
de organizare ştiin ţifică  
a producţiei şi a muncii

Recent, a fost constituit la Sibiu 
Cabinetul pentru organizarea ştiin
ţifică a producţiei şi a muncii al 
judeţului şi municipiului Sibiu.

La prima vedere evenimentul ar 
putea apare ca un fapt divers. De 
ani de zile se vorbeşte şi se scrie 
atît de mult despre organizarea ştiin
ţifică a producţiei incit aceste lucruri 
nu ar mai putea fi pentru nimeni 
deosebite. Şi totuşi constituirea, prin 
hotărîrea Comitetului executiv al 
C.C. al P.C.R. a acestor cabinete, 
marchează un moment foa.rte impor
tant în cadrul general al desfăşurării 
şi dezvoltării continue a activităţii 
de organizare ştiinţifică a producţiei 
şi a muncii în tara noastră.

Timpul, dé abia 2—3 ani, scurs de 
la începerea acestei activităţi, inves
tigaţiile făcute, cercetările efectuate, 
experienţa acumulată în acest răstimp 
şi rezultatele deja obţinute, au rele
vat pregnant posibilităţile imense şi 
resursele bogate care stau încă neva
lorificate în diferite sectoare ale eco
nomiei naţionale.

Deosebit de elocvent in acest sens 
este exemplul dat în, şedinţa de con
stituire a cabinetulpî: prin mobiliza
rea şi valorificarea posibilităţilor, a 
resurselor latente ale judeţului s-ar 
putea ajunge pînă în anul 1970 la o 
producţie peste plen în valoare de 
cca. 2 miliarde lei. Cifra vorbeşte 
de la sine şi nu mai necesită comen
tarii.

Dar pentru ca această valorificare 
să fie posibilă la nivelul scontat, este 
necesar ca posibilităţile să fie stu
diate cu toată grija, cu toată aten
ţia necesară, cu minuţiozitate, cu înaltă 
conştiinţă patriotică. Or, tocmai aici 
va avea un important cuvînt de spus 
cabinetul pentru organizarea ştiinţi-

Cu planul
trimestrial
îndeplinit

Colectivul fabricii „Salconserv" 
din Mediaş ne anunţă că, datorită 
bunei organizări a producţiei şi a 
muncii, a reuşit ca planul pe tri
mestrul trei al anului curent să-l 
îndeplinească înainte de termen. 
Astfel, la data de 9 şi respectiv 
10 septembrie, planul valoric al 
producţiei marfă şi globale a fost 
realizat.

Pînă la 19 septembrie a.c. colec
tivul acestei fabrici a dat peste 
plan, fată de planul trimestrial, 
3 885 000 lei la valoarea producţiei 
globale, 3 266 000 le i la cea a pro
ducţiei marfă, precum şi 100 tone 
preparate din carne şi 154 tone 
conserve.

fică a producţiei şi a muncii: de a 
cerceta, descoperi şi analiza în toate 
sectoarele economice ale municipiu
lui şi judeţului Sibiu posibilităţile a- 
cestea latente, resursele nefolosite, 
mijloacele nevalorificate sau insufi
cient valorificate; de a căuta căile 
prin care toate aceste posibilităţi să 
fie  introduse în circuitul economia 
cu întregul lor potenţial de produc
ţie.

In acest sens tov. ing. Dorin Fulea, 
preşedintele comitetului de direcţie 
a cabinetului, luînd cuvîntul după 
alegerea comitetului, a arătat şi sub
liniat, din experienţa uzinelor „In
dependenta", că s-au obţinut multe 
realizări in uzinele sibiene pe linia 
organizării ştiinţifice a producţiei, cu 
foarte frumoase rezultate, dar trebuie 
să recunoaştem că mai sínt încă 
multe de făcut. Şi sîntem hotărîţi să 
le  facem.

în noile condiţii activitatea de or
ganizare ştiinţifică a producţiei şi a 
muncii se va desfăşura intr-adevăr 
ştiinţific, organizat, conform unui 
plan bine chibzuit şi întocmit, asigu- 
rîndu-jse în acest mod şi rezultatele 
maxime sau optime scontate.

Schimbul de experienţă şi valorifi
carea experienţei unităţilor cu rezul
tatele cele mai bune, din judeţul Si
biu, ca şi din alte judeţe, vor fi pro
movate şi aplicate printr-o intensă 
activitate de propagandă desfăşurată 
de la nivelul cabinetului. Vor fi evi
tate astfel eforturi sterile, inutile sau 
paralelisme în aceeaşi problemă la 
diferite întreprinderi sau instituţii. 
Vor fi stimulate şi dezvoltate în ju
deţul nostru cercetările ştiinţifice în 
acest domeniu.

Cabinetul de organizare ştiinţifică 
a producţiei şi a muncii va dispune 
de un bogat material documentar 
informaţional cu cele mal noi des
coperiri ştiinţifice în toate domeniile 
de activitate, care va  sta la dispo
ziţia celor interesaţi; se vor organiza 
expuneri şi cursuri în vederea în 
suşirii de către cei în cauză a pro
blemelor noi sau mai puţin cunoscute 
din tehnica modernă.

Se va urmări, de asemenea, cunoaş
terea şi însuşirea bazelor teoretice 
privind organizarea ştiinţifică a pro
ducţiei şi a muncii, pornind de la  
studiul analitic al îmbinării în diferi
tele activităţi a forjei de muncă cu 
mijloacele de producţie, în  vederea 
unei cit mai armonioase, rentabile şl 
deci economice folosiri a acestor 
elemente constitutive ale activităţii 
de producţie.

Dacă unele state au o productivi
tate mai sporită a muncii, a spus în 
aceeaşi şedinţă tov. Mihai Florescu,

(Continuare în pag. a 111-a) 
ROMULUS MARTIN

doctor în ştiinţe
membru in comitetul de direcţie
al Cabinetului pentru organizarea
ştiinţifică a producţiei şi a muncii 

el judeţului Sibiu

Zilnic, la Industria laptelui „Sibiana* se  îmbuteliază cca. 48 000 sticle r r  
lapte, destinate consumului populaţiei. în fotografie: Doina Halle» 

împreună cu Ana Bozdoc, controlînd calitatea îmbutelierit
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Umanism 
şi devotament

La serviciul de gardă' iá secţia 
medicala a Spitalului unificat 
de adulli fuseseră aduse de ur
gentă două familii care se aflau 
în stare gravă. Se intoxicaseră 
cu ciuperci. Au fost • mobilizate 
toate forţele pentru a veni în 
ajutorul celpr cinci pacienţi. 
Peste noapte, insă, răminea doar 
o asistentă şi un medic de gardă 
pe întreaga secţie. Era nevoie de 
prezenta unui alt cadru de spe
cialitate. Asistenta Olimpia Tatu, 
care îşi terminase programul de 
lucrir, a fost cea dinţii care s-a 
oferit să răinihă. Pînă dimineaţa 
a vegheat asupra bolnavilor a- 
mintiti. Cinci oameni au fost sal
vaţi. Şi aceasta nu atît dato
rită unor obligaţii profesionale, 
cit, în primul rînd, gratie înal
tului umanism şi spirit de devo
tament.

Baîyi
fomheroanelor

Intr-unui din imobilele situate 
în strada Elena Pavel din Sibiu 
a început un adevărat tărăboi 
între familiile colocatare. Inci
dentul a pornit de la nişte tom
beroane care Sínt dispuse în gan
gul de la intrarea în  curte. Două 
familii, care au uşi ce se află în 
în apropierea porţii, s-au plîns 
că gunoiul stă mai mult pe jos 
din lipsa de atenţie a locatarilor 
din curte, precum şi a salariaţi
lor I.C.S., care nu-şi fac datoria 
la timp. Serviciul gospodărie al 
Consiliului popular municipal a. 
trimis, ca atare, o adresă, în 23 
iulie, prin care ordonă mutarea 
celor şase recipienti pentru gunoi 
în altă parte a curţii. Numai la 
două zile, însă, după această dis
poziţie, altcineva, de la acelaşi ser
viciu emite o nouă adresă, prin 
care se dă dreptate taberei ad
verse.

Vă imaginaţi, desigur, că neîn
ţelegerile au izbucnit şi mai puter
nic. Cu alte cuvinte, s-a pus doar 
benzină pe foc. Actualmente se 
aşteaptă o altă adresă, care s-o 
infirme pe cea anterioară. Şl aşa 
mai departe. Astfel, „Balul tom- 
beroanelor" continuă. Pe cind, 
însă, o rezolvare serioasă? Dar 
numai una . . .

Maratoniştiî
S-a făcut, de curînd, propunerea 

ca locuitorii cartierului Hipodrom 
din Sibiu să fie recunoscuţi ca 
fiind cei mai buni maratonişti. 
Ideea, pe cit de interesantă, pe 
atît de justă, a găsit o acceptare 
unanimă. Ultimii care au subscris 
acestei păreri au fost vreo 30 de 
cetăţeni din cartierul amintit. Ac
tul s-a petrecut duminică, la ora 
11,25. In timp ce aceştia aşteptau 
ca autobuzele din statia respectivă 
să plece spre oraş, şoferii şi ta
xatoarele stăteau la taclale. Şofe
rul din. maşina nr. 31 SB 114 argu
menta că trebuie să stea pînă la 
11,40. Taxatoarea din celălalt au
tovehicul pretexta că nu sínt că
lători şi că e... duminică. Pe tra
see, zeci de cetăţeni care aşteptau. 
De ce să circule maşinile normal 
şi să nu se oprească la cap de 
linie cîte un sfert de oră, ca apoi 
să plece tixite de lume?

Cum spuneam, s-a convenit să 
se acorde celor din Hipodrom tit
lul de cei mai buni maratonişti, 
căci sínt puşi în situaţia de a mer
ge pe jos pînă în oraş. Conduce
rea I.T.S., însă, se opune. Cică 
şi pe alte trasee de autobuze si
tuaţia este similară. Ii credem. 
Dar ce fac dumnealor pentru nor
malizarea circulaţiei? Fac controa
le? Sondaje? Aş! Fac... umbră ne
păsării.

Cifra „13*1
Florica Dobrotă din Constanta 

are 41 de ani şi douăsprezece 
condamnări. Numai ultima dată a 
fost închisă timp de 7 ani. După 
ce a ieşit, a pornit veselă, spu- 
nînd că a trecut peste hopul 
cel mare. Şi scăpase şi de 
piezele rele ale cifrei 7. Ga
ta. Se face fată de treabă. S-a 
făcut pînă cînd a întîlnit-o pe 
Z. P. din Sibiu căreia i-a îndrugat 
o poveste lacrimogenă, cu o soră 
de a ei, „neajutorată". Cum că 
aceasta furase nişte medicamente, 
ca să-şi salveze logodnicul, care, 
pînă la urmă, tot a murit. Z.P., 
credulă, a invitat-o la ea acasă, 
ca pe un om cinstit. Florica, însă, 
prinzînd momentul, şi-a jefuit 
amfitrioana şi şi-a luat valea. A- 
cum organele în drept o caută 
pe Dobrotă pentru a treisprezecea 
oară... Va fi primită ca una de-ale 
casei.

Rubrică redactată de
MARIN NIŢA

însem nări de e x c u r s ie

FOTBAL, campionatul judeţean
✓

Cinci înfrîngeri consecutive
în dorinţa obţinerii primei victorii 

în acest campionat, Progresul Agnita 
a încercat totul în meciul cu Metalul 
Sibiu, pentru a o realiza. Dar perioa
da de încredere în prima victorie a 
durat doar un sfert de oră, pînă cînd 
oaspeţii deschid scorul prin Muntea- 
nu. Din acest moment iniţiativa trece

de partea metalurgiştilor care mai în
scriu de 3 ori prin Lungu, Spahiu şi 
Lutsch.

Repriza secundă devine mai echili
brată, însă atacanţii agniteni nu reu
şesc să înscrie decît odată prin Ar
mean, în timp ce oaspeţii îşi măresc 
avantajul prin golul realizat de Şuş- 
ceag stabilind scorul final la 5— 1.

Clipe de
n eu ita t

In zorii zilei ne luăm rămas 
bun de la staţiunea Lacul Roşu. 
începem să coborîm. Ridicături 
uriaşe de stincă îşi fac apariţia 
tot mai des de o parte şi de alta 
a microbuzului. Şoseaua începe 
să se îngusteze, strecurîndu-se 
printre monştrii de piatră ca un 
adevărat balaur din basme, ce 
încearcă să scape de urmărirea 
lui Făt-Frumos.

Pe vîrful uneia dintre aceste 
fantastice zămisliri de piatră se

Valea Lotrioarei înscrie tulburătoare frumuseţi in paleta lui septembrie Foto: FRED NUSS

află o stea roşie, uriaşă, aşezată 
acolo, ca simbol al voinţei şi al 
curajului, de un temerar. Trecem 
printr-o poartă săpată în stîncă, 
in care ploile şi vîntul au dăl
tuit una dintre acele ciudate ca
podopere arhitectonice ce împo
dobesc munţii noştri. Stranii făp
turi geologice care, ca nişte ade
văraţi uriaşi încremehiti pe veci, 
stau de strajă trecerii vremii. 
Aici, călătorul se opreşte parcă 
sfios, cu sufletul copleşit de atîta 
măreţie. Fără să vrei, în minte 
îţi vin cele mai neaşteptate su
perlative, atribute născute poate 
din necesitatea de a defini ase
menea peisaje încîntătoare.

Ne continuăm excursia trecînd 
prin chei. Drumul stîrneşte ne
contenit dorinţa de călătorie. Pe 
sub dealuri, satele îşi întind sal
bele de case viu colorate. Tonu
rile albastre ale chenarelor par 
să se piardă în azurul cerului, 
iar încrustările de lemn, cizelate 
cîndva cu migală, primesc săru
tul primelor raze de soare.

Şi satele se perindă într-una, 
cu casele scăldate de lumină. In 
construcţiile lor citeşti ca într-o 
carte deschisă, în care biografiile 
oamenilor harnici se împletesc 
cu frumosul peisajului carpatin.

Continuăm călătoria prin codrii 
falnici, în care toamna începe să 
aprindă focuri ruginii. Depărtă
rile ne cheamă spre alte melea
guri. Odată cu ele, toamna parcă 
ne aduce zvon de clopoţei. E 
ultima excursie pe car.e o facem 
în vacanţa mare.

Ne îndreptăm spre casă. N u
mai gîndurile ne rămîn să hoi
nărească prin Carpaţi. Le vom  
regăsi poate în vara viitoare, la 
fel de senine, ca viata noastră, 
la fel de dornice să umble şi să 
cunoască tot mai multe locuri, 
tot mai multi oameni.

NICOLAE IHORA
elev

Reviziile tehnice, executate săptăml- 
nal la aparatele de proiecţie, precum 
şi păstrarea copiilor de filme în cele 
mai bune condiţii, reprezintă o preo
cupare permanentă în activitatea ce
lor doi operatori proiecţionişti de la 
cinematograful „Tineretului" din Si
biu, Franz Schuster şi Marcel Hoza. 
In felul acesta se asigură o proiecţie 

şi audiţie de bună calitate

„23 conducători auto sub influenta 
băuturilor alcoolice, 2 fără şermis de 
conducere, 42 curse în condiţii de de
fecţiuni tehnice, 13 biciclişti circu- 
lîn.d fără far sau alte mijloace de 
semnalizare (etc. etc. . cîteva în
semnări statistice rezultate dintr-o 
acţiune întreprinsă sîmbătă seara de 
serviciul circulaţiei din cadrul Inspec
toratului judeţean de miliţie.

Răspunzînd invitaţiei Inspectoratu
lui judeţean de miliţie Sibiu, am par
ticipat, de-a lungul a cîteva ore, la 
un edificator rr.id efectuat la toate 
punctele rutiere de acces în Sibiu. Un 
articol publicat recent în coloanele 
ziarului nostru semnala îngrijorăto
rul număr al accidentelor de circula
ţie soldate cu moartea celor aflaţi la 
volan. Se menţione-u, cu acel prilej, 
stările de fapt care favorizează, în 
cea mai mare parte, accidentele.

Se duce prea de multă vreme o 
veritabilă campanie împotriva consu
mului de băuturi alcoolice din partea 
celor care conduc diverse vehicule 
sau autovehicule şi este' prea uşor de 
priceput că a consuma alcool atunci 
cînd te afli în situaţie de conducă
tor auto este egal cu a-ţi dezgoli 
pieptul în faţa săgeţii unui arcaş, pen
tru a nu mai încerca să demonstrăm 
cuiva pericolul ivit din acest fapt. In 
ciuda tuturor tragicelor exemple, în- 
căpăţînarea unui destul de ridicat nu
măr de conducători auto, amatori sau 
profesionişti, dă zilnic de furcă agen
ţilor de circulaţie ai miliţiei. De ce-o 
fi atît de gréu de priceput pentru 
top acei care se  la să .. .  uitati în 
faţa unui „păhărel" ocazional că via
ta lor şi a celor pe care-i transportă 
atîrnă, în atari cazuri, nu de „abili
tatea" în a conduce o maşină — 
cum par să fie mai toţi convinşi —  
ci de prudenta şi abilitatea altora 
care sínt astfel jenaţi pe firul de 
circulaţie sau, la urma urmei, de o 
pură întîmplare! Aşa-zisa „stăpînire 
a volanului" de care fac atîta caz 
„păhăriştii" — fie-ne permisă crea
rea acestui cuvînt — s-a soldat de 
prea multe ori cu tragice întîmplări, 
ca să mai poată fi în mod serios 
luată în considerare. Şi totuşi, ne-am 
convins recent „de visu" de neserio
zitatea cu care este încă privită cir
culaţia rutieră. Articolul de fată îşi 
justifică apariţia tocmai prin aceste 
neaşteptate constatări la fata locului.

21 SB 711, apartinînd Direcţiei de gos
podărire a apelor Olt-Jiu, sau Matei 
Sandu angajat al D.C.A.

Fapt de-a dreptul uimitor, loan 
Vlad, angajat al uzinei „Automeca- 
nica", surprins conducînd sub influ
enta băuturii, în aceeaşi seară, este 
posesorul unei autorizaţii de şofer 
voluntar, colaborator al miliţiei în 
probleme de . . .  respectarea normelor 
de circulaţie! Ne exprimăm credinţa 
că cel puţin după apariţia acestui ar- 
ticol; organele de miliţie se vor dis
pensa de serviciile unui verificat lup 
moralist.

Raidul efectuat în compania servi, 
ciului de circulaţie al Inspectoratului 
judeţean de miliţie ne mái prilejuieş
te numeroase (din păcate!) alte întîl- 
niri cu conducători de mijloace auto 
certaţi serios cu legea, Mai amintim 
în încheieri pe posesorul autoturis
mului 1 Bv 8915, care a achitat pe 
loc 150 lei, preţul minim al păcatu
lui de a fi „gustat" şi domnia sa 
„ceva". Este nu altcineva decît ingi
nerul profesor loan Opriş de la Gru
pul şcolar „Independenţa" Sibiu! Nu 
ne-am mai făcut un pla.n de lecţie 
pentru cazul tovarăşului inginer 
Opriş, dar sperăm, în mod sincer, 
să-i servească lecţia pe care i-o oferă 
ziarul. La examenul de „metodica 
circulaţiei" dînsul a fost notat ceva 
mai rău . . .

Depe.rte de a intenţiona să facem 
haz în fata unei alarmante constatări 
ca cea de sîmbătă seara (101 pontra- 
venfii!) supunem opiniei publice spre 
judecare faptele semenilor noştri 
care, încâlcind elementare reguli de 
securitate a circulaţiei pe drumurile 
publice, se expun sau (de ce să n-o 
spunem deschis?) ne expun pericolu
lui de a rămîne infirmi, ori şi mai 
grav.

Este inutil, credem, să mai aşter- 
nem concluzii. Faptele relatate Ie 
oferă de la sine celor dispuşi să ma
nifeste o cît de mică înţelegere.

V. MARIAN

T.a .p.i. M e d ia ş
angajează de urgenţă:

•  3 CONTABILI
•  1 TEHNICIAN CONSTRUCTOR
•  1 ŞEF SERVICIU CONTABILITATE

S întreprinderea de legume şi fructe Sibiu j
I  pune la dispoziţia populaţiei, prin toate unităţile de desfacere I 

a legumelor şi fructelor din judeţ, orice cantităţi de fasole |  
verde, ardei gras, vinete, gogoşari, castraveţi proaspeţi, bulion ■ 
şi castraveţi muraţi de calitate superioară la preţuri oficiale |  

5 avantajoase g

Grupul 2 construcţii Sibiu
str. Morilor nr. 51 

angajează de urgenţă:
•  zidari
•  muncitori necalificaţi

Se asigură cazare gratuită în cămine şi cantină contra cost. 
Salarizare în acord.

Muncitorii necalificaţi se pot califica la locul de muncă.

Fabrica de maşini-unelte 
şi agregate Bucureşti

sectorul 3 str. B-dul Muncii nr. 250

oferă spre vînzare din stoc disponibil unităţilor socialiste şi 
cooperatiste pe bază de comandă fermă fără repartiţie:

•  benzi oţel arc diferite dimensiuni
•  cuţite schevere
•  pietre de polizor
•  diverşi rulmenţi
•  tuburi vapori mercur LVF 400 W
•  distribuitori cu 3 căi
•  culegători de curent
•  becuri electrice şi telefonice 1 000 W şi 12 W K

Informaţii suplimentare veţi putea solicita de la serviciul 
aprovizionare, unde se pot consulta şi listele cu materialele

disponibile.

în trep r in d erea  c o n s tr u c ţ ii-m o n ta j  nr- 2  
B u cu reşti

str. Lipscani nr. 33, telefon 37 05 00—15 10 98
oferă spre vînzare unităţilor socialiste cooperatiste, fără 

repartiţie, pe bază de comandă:

•  diferite materiale de construcţii
•  materiale electrice diferite
•  materiale sanitare
•  diverse construcţii metalice

Informaţii suplimentare se pot obţine direct de la serviciul 
aprovizionării, unde se pot consulta listele detaliate cu materiale

disponibile.

Mica publicitate
Caut femeie sau soră de spita.l pentru 3—4 ore pe zi la un bolnav. In C( 

pensaţie cu dormit. Informaţii Sibiu str. Mărăşti nr. 16 parter Cérna.

I . I .S .  „LIBERTATEA” Sibiu
str. Tg. Finului nr. 12 

angajează urgent:
•  ajutori maiştri ţesători
* lăcătuşi mecanici

Informaţii la serviciul O.N.M. 
telefon 21 46 30, interior 293

La semnalul lucrătorului de mili
ţie, autoturismul 1 SB 1054 opreşte 
la doi paşi de noi. Conducătorul său 
duhneşte a băutură. „Am fost puţin 
în D um bravă..." Renunţă singur la 
proba cu „fiola", recunoscînd că „a 
băut cev a ..." Ne suprind, mai ales, 
profesia şi funcţia conducătorului au
toturismului: inginer Aurel Ceauşanu, 
Uzina de reparaţii Sibiu, şeful ser
viciului control ( . . . )  Foarte drăguţ, 
tovarăşe şef a l . . .  controlului! La 
controlul circulaţiei aţi dat rebut! E 
drept, ca la orice rebut, aţi plătit,

PE TEME 
DE CiRCULAJiE

dar n-ati dovedit încă de loc că ati 
învăţat bine capitolul „obligaţii cetă
ţeneşti"!

Motocicleta cu numărul 46 Bv 6183 
ne oferă cunoştinţa cu Nicolae loan, 
profesor în comuna suburbană Răşi
nari. La examenul fiolei răm îne.. .  
corigent. Ştim că după practica şco
lară, un elev corigent la trei materii 
este automat declarat repetent. To
varăşul profesor loan are deja două 
„corigente" în carnetul de conduce
re. La a treia . . .

La o altă intrare în oraş (capătul 
străzii Gheorghe Gheorghiu-Dej), în- 
tîlnire cu conducătorul motoretei 
7-1917, aflat şi el sub influenta bău
turii. Buletinul de identitate menţio
nează la „numele şi prenumele": 
Stroîa Sever — medic veterinar, sa
lariat al Direcţiei e.gricole judeţene 
— completăm noi. Il recomandăm to
varăşului director, ing. loan Florian, 
pentru o discuţie despre . . .  viaţă, în 
general, şi despre respectarea unor 
norme legale, în mod special!

Surprizele vin una după alta din 
cele două direcţii. Şoferi profesio
nişti, cu vechime la volan, dau do
vadă de o crasă lipsă de înţelegere 
a pericolului la care se expun pe ei 
şi pe alţii, bazîndu-se, desigur, pe 
ceea ce pomeneam la începutul arti
colului: aşa-zisa stăpînire a volanu
lui. Ni se oferă drept concludente 
exemple şoferii Tooder Costache 
(I.E.S.), N icolae Comşa pe camionul

P aharu l la... vo lan

T înărul C om an a a d u s v ictor ia  m eta lu rg iştilo r
Zbuciumul tineresc, pe alocuri teh

nic şi plin de ambiţii, al lui Greavu 
şi Coman (Metalurgica) sau Frătilă 
şi Lutsch (Elastic), apărarea sobră şl 
decisă a ambelor echipe au făcut ca 
scorul din acest joc  să stea sub sem
nul incertitudinii.

Au fost 90 minute de joc de luptă 
evidentă mai ales pe centrul terenu
lui şi foarte rar pe extreme. Au 
existat totuşi cîteva faze de poartă, 
de ambele părţi, dar nu s-au găsit 
mijloacele de finalizare. Ca dovadă, 
atunci cînd întîmplarea a scos în 
calea lui Greavu (Metalurgica), Afte- 
mie, Vlad, Barac (Elastic) mingi cla
re, pripeala, lipsa viziunii şi curaju
lui, dar mai ales stîngăcia tehnică, 
au făcut ca tabela de marcaj să ră- 
mînă neschimbată. Şi totuşi, în ciuda 
acestor argumente, unicul gol a fost 
marcat de tînărul Coman, care a spe
culat o greşeală a portarului Mătăcută 
şi ezitarea apărării arcurarilor. Deci

După cîteva înfrîngeri suferite în 
deplasare, iubitorii fotbalului din Cis- 
nădie aşteptau de la formaţia, favo
rită, evoluînd pe teren propriu, ob
ţinerea victoriei. Prestînd un joc bun, 
„11-le cisnădian a dispus de Textila 
Mediaş la un scor concludent de 
3—0 (2—0), scor care putea fi mai 
mare. Insă s-au ratat multe ocazii

scor final 1—0 în favoarea echipei 
Metalurgica. A  arbitrat competent şi 
autoritar Ion Munteanu (Sibiu).

GH. TOPÎRCEANU

D o a r s a t is fa c ţ ia  
p u n cte lo r

Neaşteptat de dîrză replica forma
ţiei Independenţa, liderul campiona
tului, care a contracarat astfel do
rinţa celor de la Unirea Tălmaciu de 
a marca cît mai multe goluri. Tălmă- 
cenii, care deşi au jucat pe teren 
propriu, nu vor cunoaşte însă în fi
nal decît satisfacţia punctelor, ce-i 
drept muncite, dar lipsite de strălu
cire.

Golul ce avea să consfinţească v ic
toria celor din Tălmaciu se produce 
în prima repriză (min. 14) prin Heţel.

favorabile. La reuşita spectacolului 
fotbalistic şi-au adus contribuţia şi 
oaspeţii care, la mijlocul terenului, 
s-au comportat bine.

Punctele a.u fost realizate de Pop 
(ruin. 3) şi Hauptkorn (min. 42 şi 89). 
Competent arbitrajul lui V. Matei 
(Sibiu).

A. ILIE coresp.

TIMPUL
Soarele răsare la 6 h şi, 03 m şi 

apune la 18 h şi 06 m. Vreme schim
bătoare cu cerul temporar acoperit. 
Vor cădea ploi temporare. Vîntul 
va sufla slab pînă la potrivit din 
sectorul vestic. Minimele vor fi cm 
prinse între 6 şi 9 grade, iar maxi
mele vor oscila între 13 şi 16 grade.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Tarzan, omul mai

im ig  (orele 9,00; 11,30: 14,00; 16,30: 
19,00; 21,00); VICTORIA: O fată ciu- 
dată (orele 9,00; 11,00; 13,30; 16,00; 
18,30; 21,00); TINERETULUI: Piramida 
zeului Soare (orele 10,00; 12,00; 14,30; 
16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Viva Maria 
(orele 9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 19,00; 
21,15); TINERETULUI: Jenia, Jenlci- 
ka şi Katiuşa (orele 10,00; 16,30;
18,30; 20,30); UNIREA: Blestemul ru
binului negru (orele 10,00; 16,00;
18,00 şi 20,00).

CISNADIE: POPULAR: El Dorado 
(orele 11,00; 14,00; 16,00; 18,00 şi 
20,00).

AGNITA: 8 MAI: Răzbunarea hai

ducilor (orele 10,00; 16,00; 18,00 şi
20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Pentru cî(iva dolari în plus (orele
18.00 şi 20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: Eddie 
Chapman, agent secret (orele 17,00 
şi 19,00).

BAZNA-BĂI: Statornicia raţiunii
(orele 17,00 şi. 19,00).

OCNA SIBIULUI: Sfîntul la pindă
(orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Cu bărbaţii e o altă poveste (orele
17.00 şi 19,00).

RADIO
Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 

6,30; 9,00; 11,00; 15,00; 18,00; 20,00; 
24,00; 1,00; 2,00 şi 4,00 (programul I); 
7,30; 8,30; 10,00; 12,00; 18,55; 21,00; 
0,55—1,00 (programul II).

Radiojurnale: 7,00; 8,00; 13,00; 16,00; 
19,00; 22,00 (programul I); 14,00;
17.00 şi 23,00 (programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Moment
poetic. Versuri de Ion Horea; 15,30 
— Consultaţie juridică; 18,02 —
Tribuna radio; 20,05 — Ţării, inima 
şi versul. Montaj de poezie contem
porană românească; 21,05 — Scrii

tori la microfon — Nicolae Jianu;
22.30 — Moment poetic. Versuri de 
Zaharia Stancu (programul 1); 18,30 
— Memoria pămîntului românesc. 
’•  Poezia documentelor; 21,45 — Fo
noteca de aur — Lucian Blaga (pro
gramul II).

Muzică simfonică: 10,10; 10,45;
11,25; 15,05; 18,40; 21,25; 22,35; (pro
gramul I); 8,35; 9,00; 11,46; 12,30;
13,00; 13,50; 14,08; 16,00; 19,45: 20,06; 
21,05; 22,00; 23,07; 23,30 (programul 
II). „

Muzică uşoară şi de jazz: 8,30; 
9,05; 12,00; 13,20; 14,50; 15,40; 16,45; 
17,15, 19,30; 20,35; 21,00; 22,20; 23,00; 
0,05—5,00 (programul I); 10,05; 11,15; 
15,00; 16,25; 18,50 22,30 (programul 
II).

Muzică populară: 10,30; 12,30;
14,00; 16,20; 18,15; 20,20 (programul 
I); 7,00 8,00; 12,15; 13,15; 15,45; 16,15; 
17,15; 19,00 (programul II).

Teatru radiofonic: Teatru scurt:
In sanie de Anca Bursan şi Bh. 
Panco, la orele 9,30 (programul 1).

TELEVIZIUNE
10.00 Tele-şcoală: Ciclul fizică.
10.30 Ciclul geografie.
11.00 Curs de limba germană (re

luarea lecţiei de miercuri).

11.30 Telecronica economică.
12.00 închiderea emisiunii de dimi

neaţă.
17.30 Studioul pionierilor. „Valoarea 

unui minut".
18.00 TV pentru specialişti.

Ciclul „Medicină".
18.30 Curs de limba rusă.
19.00 Tinereţea noastră — emisiune 

de versuri.
19.30 Telejurnalul de seară.
19.50 Buletinul meteorologic. Publi

citate.

20.00 Film serial: Lagardére (IV).
20.50 Emisiune de ştiinţă: Centena

rul „Emil Racovită".
21,25 Muzică uşoară pe peliculă.
21.45 Teleglob — emisiune de călă

torii geografice. Brazilia.
22.00 Ecran literar — revistă TV.
22.30 Mari interpreţi: soprana Ro

berta Peters (S.U.A.).
22.45 Telejurnalul de noapte.
23.00 închiderea emisiunii.

MUZEE
Muzeul tehnicii populare dip Dum 

brava Sibiului. Vizitarea se poate 
face zilnic, In afară de luni între 
orele 10— 17, în grupuri anunţai« 
prealabil sau constituite la fata lo 
cului.

O VICTORIE AŞTEPTATĂ
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Cu DAN NASTA
perspectivele tea tru lu i sibian

— Care credeţi că au fost 
cauzele pentru care teatrul si
bian nu a izbutit să-şi păstreze 
poziţia cişticjată cindva în miş
carea noastră teatrală? 

Destinul unui teatru, în sensul 
afirmării potentelor date, este — aşa 
cum o dovedeşte istoria teatrului de 
la Goethe încoace — in mina anima
torului, (ie el director sau regizor. 
Din clipa in care suflul unei direcţii 
spirituale încetează, echipa de crea
ţie trece . . .  la partea sedentară, iar 
victoriile .. .  în amintire. Această pri
mejdie şi-a fluturat aripa şi peste tea
trul sibian, problema conducerii ar
tistice creatoare fiind, de altfel, după 
părerea noastră, carenţa, nr. 1 de care 
suferă întreaga noastră mişcare tea
trală.

— Teatrul sibian a resimţit, 
într-adevăr, dureros, lipsa unei 
gîndiri artistice unitare, înche
gate, absenţa unei direcţii ar
tistice. Sibienii privesc venirea 
dumneavoastră în acest oraş 
tocmai prin acest unghi. Am 
dori să ne spuneţi ce anume 
v-a atras spre teatrul sibian?

— Ce m-a atras spre teatrul din 
Sibiu? în primul rînd afecţiunea, dacă 
pot spune aşa, pentru oraşul dum
neavoastră, al cărui pitoresc edilitar, 
nobleţe istorică, farmec peisagistic 
m-au cucerit încă de acum 20 de ani. 
Eu pornesc de la raţionamentul că 
un oraş, în funcţie de trecutul său, 
de valorile sale mărturisite la vede
re, de puterea sa de atracţie, de oa
menii care sínt făuritorii şi benefi
ciarii acestui ca.pital social, merită 
instituţii de cultură echivalente. Pe 
scurt spus, un oraş atît de „frumos“ 
ca Sibiul, merită un teatru, o filar
monică, o revistă, un muzeu etc. tot 
atît de „frumoase" ca şi Sibiul. Alt
fel Sibiul ar rămîne frumos numai pe 
cărţile poştale. De aceea, Sibiul, fru
mosul oraş, m-a provocat, m-a stîrnit 
să ajut la reîntinerirea teatrului său, 
lucru la care am fost provocat, de 
cealaltă parte, de însuşi colectivul 
teatrului, la a cărui mină întinsă cu 
dor de prietenie nu am putut răs
punde decît prinzîndu-mă în horă — 
primă treaptă pentru a prinde în  ho
ră teatrul cu Sibiul, artiştii şi specta
colele cu spectatorii care se pare că 
au mai pierdut şi ei din gustul sprin
ten de a se prinde în horă. îmi pro
pun deci ca în puterea de atracţie a 
Sibiului, teatrul să devină unul din 
punctele de rezistentă.

— Sesizaţi în teatrul sibian 
vreun potenţial valoric care 
să conducă spre definirea unui 
profil cit de cît particularizat 
In contextul dramaturgiei na
ţionale? Sînteţi, în general, de 
părere că un teatru din pro
vincie trebuie să facă eforturi 
pentru stabilirea unui profil?

— Am crezut dintotdeauna că teatrul 
este un organism viu, care, ca atare, 
trebuie să-şi afirme singur vocaţia. Nu 
poţi decît să-i ghiceşti, să-i lămureşti şi 
sS-i îmbii această vocaţie, în nici un

caz să i-o propui şi cu atît mai puţin 
să i-o impui. Profilul nu este decît 
punctul de ajungere al unei creşteri 
organice. A alerga după un profil 
înseamnă să alterezi însăşi creşterea, 
înseamnă s-o ratezi. Instituţia teatra
lă ca şi eul uman nu-şi definesc 
personalitatea decît pe măsură ce o 
serie de acte o constituie progresiv. 
Pornind însă de Ia observarea, unor 
condiţii specifice ale oraşului, între
văd o firească folosire a lor, care ar 
duce la o activitate specifică a tea
trului, care ar putea declanşa, o reac
ţie în lanţ pe plan cultural, dăruind 
Sibiului un festival anual. Iată o am
biţie încă neatinsă de nici un oraş 
al ţării, în afara Capitalei, şi la care 
oraşul Sibiu are datoria să aspire,

mul colectiv al teatrului este echi
librat şi capabil, cu ceva antrena
ment, să rezolve unele bătălii care 
se arată grele. Aripa masculină a 
frontului este puternică, cu excepţia 
breşei lăsate de absenta unui tînăr 
interpret de „eroi", în timp ce aripa 
feminină s-ar cere întărită cu tine
ret şi cu o duenă de comedie şi una 
de tragedie pentru a asigura nor
mal funcţionarea unui repertoriu cu
rent.

— Ce categorii de specta
cole v-au reţinut, ce piese 
pregătit! — şi de ce tocmai 
acestea — în această primă 

parte a stagiunii?
— Se cunoaşte valoarea piesei ca 

purtătoare a actualităţii în întîlnirea

INTERVIUL N O STR U
deschizîndu-şi larg casa noului său 
judeţ. Aş fi fericit să fiu „maestrul 
de ceremonii" al acestei recepţii na
ţionale.

— Pe ce coordonate înţele
geţi a activa în vederea pro
gresului vieţii teatrale în oraş, 
în vederea renaşterii prestigiu
lui ei pierdut?

— Cea mai directă cale de a par
curge un lung drum spre o înaltă 
ţintă e să pui un pas în fata celui
lalt. Aceasta., în teatru, înseamnă să 
scoţi o premieră bună şi apoi încă 
u n a .. .  tot mai bună. Iar pentru a- 
ceasta se cere, clipă de clipă, profe
sionalism, adică muncă disciplinată, 
antrenament zilnic întru respectarea 
legilor nescrise a.le meseriei. A nu 
asista la o lectură de piesă pentru 
că nu joci decît „două vorbe", a 
uita că ai repetiţie, a nu-ţi memoriza 
textul, a nu lucra în timpul neplani
ficat, a nu ieşi la aplauze, sínt numai 
cîteva mostre ale gravei păcătuiri 
faţă de aceste „table" ale legii pro
fesionale. îndeplinirea cu credinţă a 
tuturor acestor mărunte practici duce 
la demnitatea breslei, la forţa de şoc 
spiritual a echipei teatrale, la atrac
ţia teatrului asupra spectatorilor. Nu 
trebuie uitat că fiecare moment pier
dut în îndeplinirea acestui ritual pro
fesional este o pierdere din potenţia
lul artistic al instituţiei, şi ca atare 
o pierdere de public. Se uită că pu
blicul este sîngele teatrului şi că fără 
singe se  moa.ro.

— Vi se pare echilibrat co
lectivul artistic al acestei in
stituţii, e apt el a înfăptui 
cerinţele pe care nu ne în
doim că le veţi urmări cu te
nacitate? In ce puncte credeţi 
că suferă teatrul sibian sub 
raportul echilibrului valoric pe 
care să se structureze o anu
mită politică de repertoriu?

— Dacă echilibrul este semnul să
nătăţii, se poate afirma că organis-

cu spectatorul. Piesa originală este 
cea care fiind „la ea acasă" îşi spo
reşte din capul locului actualitatea.

Pînă la 1 ianuarie ne-am propus 
să montăm 3 piese care reprezintă 
un program diversificat al actuali
tăţii. f

„Croitorii cei mari din Valahia" 
de Alexandru Popescu se mişcă in
tr-un cadru istoric de fantezie toc
mai pentru a putea permite trans
parenţa trecut-prezent spre viitor. 
Personajele şi întreaga acţiune a 
piesei nu fac altceva decît să ne 
dilate o perspectivă pornind de la 
temelii spre cerul edificiului. Este 
de fapt o piesă a continuităţii con
ştiinţei nationale, care adaugă la e- 
fortul prezentului sprijinul multise
cular al înaintaşilor, intr-un exem 
plar act de soliditate. Este o piesă 
a fidelităţii istoriei nationale faţă de 
ea însăşi, a cărei actualitate se im
pune de la sine.

Cu prilejul comemorării a 50 de 
ani de la Unirea Transilvaniei, vom  
reprezenta 2 piese înfăţişînd cele 
două mari momente revoluţionare 
care a« pregătit revoluţia istorică 
spre actul Unirii: 1784 şi 1848, Ho- 
xia şi Avram Iancu. Ambele piese, 
„Urme pe zăpadă" de Paul Everac 
şi „Avram Iancu" de Lucian Blaga, 
sínt scrise în registrul ales al poe
ziei tragice, dind nou preţ cunos
cutelor fapte al istoriei. Prin ataca
rea problemei tragice a eroului po
litic tema naţională aspiră spre uni
versalitate, ceea. ce constituie încă 
un aspect de actualitate al omului 
zilelor noastre care, cum se ştie, 
şi-a lărgit viziunea spre conştiinţa 
universală.

Ün al treilea spectacol, „Alizuna", 
angajează în focul multicolor, fos
forescent al imaginilor unui basm, 
firul filozofic al desprinderii omului 
din magma stihiilor prin puterea 
dragostei. Dezvoltind întreaga acţiu
ne pe făgaşul unor adinei tradiţii

folclorice, piesa răspunde permanen
tei nevoi de imaginaţie poetică a 
omului tuturor vîrstelor, imaginaţie 
poetică mărturisită de poporul nos
tru în atîtea prilejuri:

După cum se vede, această primă 
parte a stagiunii — în care tocmai 
se vor sărbători şi cei 20 de ani de 
existenţă a teatrului — este dedicată 
dramaturgiei originale, ca un omagiu 
adus actualităţii.

In afară de temele amintite, care 
toate dovedesc o solidaritate a pre
zentului cu valorile istoriei şi tradi
ţiilor poporului nostru, aceste piese 
au în  trăsătură comună valoarea li
terară a textului, aderarea limbaju
lui tematic, şi o foarte frumoasă 
limbă românească, ceea ce ne face 
să sperăm că vom putea izbuti prin 
ele să atingem cerul artei cu pă- 
mîntul spectatorului pe acea linie 
binecuvîntată a orizontului care este 
actualitatea.

— Doriţi să faceţi vreo su
gestie în legătură cu modalită
ţile în care ziarul nostru v-ar 
putea sprijini?

— Presa poate mult. Prima ei da
torie e  să fi prezentă, alături de noi, 
deci să nu tacă. După aceea s-ar 
cuveni să privească problemele nu 
la nivelul izolat al faptelor ci la  cel 
al sintezelor lor. Am simţit întot
deauna, vorbesc de presa de spe
cialitate, simţul problematic al pers
pectivei. Aş spune că nu orişice cri
tică are valoare, chiar dacă spune 
ceva care aşa s-a întîmplat, aşa a 
fost, ci doar dacă apără adevărul 
perspectivei, doar dacă foloseşte 
construcţiei ei. De aceea am fi feri
ciţi dacă activitatea teatrului din Si
biu ar fi primită şi sprijinită în e- 
fortul ei de a se înscrie în cadrul 
actului de cultură al oraşului Sibiu, 
şi anume, progresiv. Numai oamenii 
serioşi şi puternici ştiu să zîmbească 
de greşelile unui copil înzestrat.

ION ITU

T eatru l d e  păpuşi 
„L icurici“ în  turneu

O echipă a Teatrului sibian 
de păpuşi se află intr-un turneu 
de 21 de zile în judeţele 
Caraş Severin, Arad şi Timi
şoara, cu piesa pentru copii „Aven
turile lui Pinocchio" după C. Col- 
lodi, în traducerea lui C. Popo- 
vici.

Din distribuţie fac parte Lia An
drei, Ileana Cheregi, Barbara Kris
tin, Hermán Sontag, Otto Strasser 
şi Günther Widmann.

Regia artistică este semnată de 
U ly  Kraus, iar scenografia apar
ţine Lidiéi Schuster.

4 9 7 .0 0 0  lei
eficientă
economică

La Industria de mezeluri şi 
conserve de carne din Sibiu s-au 
aplicat în perioada expirată a 
acestui an 14 măsuri tehnico-or- 
ganizatorice a căror eficientă se 
ridică la suma de 497 000 lei.

Partea cea mai însemnată a e- 
conomiilor rezultă din îmbunătă
ţirea normelor de consum.

O măsură de importantă efi
cientă este aceea a confecţionării 
pieselor de schimb necesare uti
lajelor în atelierele întreprinderii.

In efervescenţa culturală pe 
care fiecare sezon autumnal o 
imprimă Sibiului, Filarmonica 
susţine interesul melomanilor 
prin concerte gîndite în jurul 
marilor valori ale muzicii u- 
niversale. Debutul din actuala 
stagiune — ne gîndim la con
certul de marţi seara — poate 

avea rezonanţe simbolice pri
vind aîcătuireş repertoriului 
după principiul exigenţei se
lective. Festivalul Beethoven 
cu care şi-a început filarmo

nica sibiană stagiunea a cu
prins uvertura „Inaugurarea 
casei", Concertul nr. 5 pen
tru pian şi orchestră şi Sim
fonia a III-a „Eroica", sub ba
gheta dirijorală a lui Henry 
Selbing, artist emerit, avînd 
ca solistă pe Sofia Cosma (Bu
cureşti). Trebuie spus că în 
intenţia Filarmonicii stă ideea 
susţinerii unui ciclu de festi
valuri muzicale, ocazionate de 
diverse aniversări sau de pre
zenţa unor interpreţi (dirijori 
şi solişti) de prestigiu.

în imagine: aspect din con
certul Beethoven cu care Fi
larmonica din Sibiu şi-a în

ceput noua stagiune.

C onferenţiari şi conferin ţe
Este cunoscut faptul că în antichi

tatea greacă şi romană oratoria era 
ţinută la loc de cinste. Arta de a vor
bi, elocventa se învăţa în şcoli şi nu 
rareori prin mijlocirea ei unii s-au 
ridicat pînă la cele mai înalte dem
nităţi sociale. Mulţi bărbaţi din acele 
vremi au rămas celebri datorită ta
lentului lor oratoric. Istoria ne ser
veşte numeroase exemple cînd soarta 
unei legi, bătălii, acţiuni de cea mai 
mare importanţă s-a schimbat în ur
ma unui discurs faimos.

Fără a exagera, sínt convins că 
forţa cuvîntului in anumite condiţii, 
împrejurări, poate fi excepţională, 
stăpîneşte auditorii şi-i determină să 
săvîrşească în mod conştient anumite 
fapte, Si mobilizează la diferite acţi
uni, la realizarea unor sarcini impor
tante pentru viaţa colectivului res
pectiv sau chiar pentru bunul mers 
al întregii societăţi. In aceasta rezidă 
de altfel şi valoarea sa educativă.

Tocmai datorită acestui fapt, în 
viata noastră culturală — şi nu nu
mai a noastră — s-a încetăţenit, ca 
formă extrem de răspîndită, infor
marea oamenilor asupra celor mai 
diverse probleme prin tinerea de 
conferinţe sau expuneri publice. A- 
tunci cînd acest instrument este mî- 
nuit cu pricepere, rezultatele prac
tice sínt în general ■ cele scontate. 
Deseori, însă, sînt neglijate nişte 
norme elementare în organizarea 
conferinţelor: nu se urmăreşte un 
scop precis atunci cînd se aleg te
mele şi oamenii care să le prezinte: 
se trece cu vederea specificul loca

lităţii unde urmează să fie ţinute; 
preocupările, gradul de pregătire, 
psihologia auditorilor sínt prea puţin 
luate în seamă.

Am avut ocazia în mai multe rîn- 
duri să \făd cu cîtă superficialitate 
se trimite cutare sau cutare, pe con
siderentul că e „bine pregătit", ca să 
vorbească în faţa unei adunări pu
blice. Să zicem că cei „fixaţi" (con
ferenţiarii se fixează nu se aleg!?!) 
pentru asemenea 
treburi cunosc mul
te lucruri în legă
tură cu tema care 
urmează să fie pre
zentată, dar pre
gătirea acestora nu se poate măr
gini numai la atît. Prea putini sínt 
organizatorii care se gîndesc că — 
poate — doctorul, inginerul, contabi
lul sau chiar profesorul stabilit are 
o dictie necorespunzătoare, un limbaj 
prea puţin cultivat, e  „repezit", e lip
sit de curajul de-a vorbi unui pu
blic ma-i numeros, sau pur şi simplu 
nu-i face plăcere să apară la tribună. 
Intr-un cuvînt, nu ştie şi nu. poate 
ţine o conferinţă. ,

Gîndindu-ne la forţa educativă, mo
bilizatoare a cuvîntului credem că 
subestimarea celor arătate nu face 
decît un deserviciu culturalizării ma
selor. Un conferenţiar (ne gîndim 
numai la cei care vorbesc liber, 
nu citind textul conferinţei) mai 
mult sau mai puţin, prelucrează 
şi elaborează informaţia pe care o 
transmite auditorilor. El trebuie să dis
pună de o ma.re uşurinţă în alegerea

opm n

celor mai potrivite unităţi lingvistice 
(cuvinte, propoziţii, fraze) cu ajutorul 
cărora să vehiculeze şi să facă în
ţelese ideile temei respective. Pentru 
ca oamenii să poată aprecia şi inter
preta activ cele auzite, în vederea 
luării de atitudine, a unui răspuns 
prin trecerea la acţiuni practice tre
buie să cunoască expresiile folosite, 
să înţeleagă univoc cele expuse. 
A cei conferenţiari care, în dorinţa 

Ie-a da cît mai mul
te cunoştinţe, folo
sesc peste măsură 
o terminologie de 
specialitate sau cu
vinte „radica-le" nu 

fac altceva decît s ă ' opacizeze 
conţinutul principal, să îndepărteze 
publicul, să-l plictisească. Mai rău se 
întîmplă atunci cînd „oratorul" sufe
ră de citatomanie sau foloseşte cu 
nemiluita, pentru sonoritate, numele 
unor personalităţi ale culturii, ştiin
ţei, artei. Cu o astfel de argumen
taţie ideile (dacă acestea există) se 
volatilizează printre cuvinte, îşi pierd 
forţa de atracţie.

Fără a se ajunge la improvizaţii 
nefundate ştiinţific, la  divagaţii în 
marginea temei, cred că tinerea unei 
conferinţe constituie în acelaşi timp 
şi un act de creaţie, de limpezire, 
autoconvingere a vorbitorului. Opi
nia personală sau chiar cuvîntul de 
spirit bine plasate în fraze curăţate 
de impurităţi gramaticale şi ambigui
tăţi nu pot aduce decît un spor de 
interes din partea auditorilor.

Cred că mularea idgilor în forme

Zilnic, zeci de autoturisme din oraş sau în trecere fiind, solicită asistenţa unităţii nr. 22 „Autoservire" a Coope
rativei „Tehnica nouă" din Sibiu de pe şoseaua Alba Iulia, specializată în întreţinere şi reparaţii auto

CONSTITUIREA CABINETULUI 
DE ORGANIZARE ŞTIINŢIFICĂ
(Urmare din pag. I)

vicepreşedintele Consiliului Econo
mic, apoi aceasta nu se datoreşte 
unor materiale sau maşini-unelte mai 
bune, ci se datoreşte tehnicităţii su
perioare, unei mai bune pregătiri a 
oamenilor, a specialiştilor respectivi. 
Pregătirea şi tehnicitatea muncitori
lor, specialiştilor din economie sínt 
mai importante, deci, decît însăşi ma
terialele şi maşinile de muncă.

Industria noastră este tînără, ea 
n-a cunoscut adevăratul avînt decît 
după instaurarea orînduirii socialiste, 
sub conducerea partidului. Dotarea şi 
utilarea întreprinderilor noastre nu 
este mai prejos decît a multor ţări 
capitaliste mai avansate. Rămîne 
doar să ne pregătim la nivelul cuve
nit specialiştii, să-i înarmăm cu cele 
mai noi şi importante descoperiri ale 
tehnicii mondiale, să le creăm posi

bilitatea şi să-i ajutăm în însuşirea 
celei mai înalte tehnicităţi în muncă. 
Rezultatele obţinute deja de indus
tria noastră sínt o chezăşie sigură a 
succeselor viitoare.

Dar pentru ca toate acestea să se 
desfăşoare în condiţiuni corespunză
toare, în paralel cu cele arătate, la 
nivelul cabinetului pentru organiza
rea ştiinţifică a producţiei şi a mun
cii avem în curs studii privind o îm
bunătăţire a activităţii, a sistemului 
de conducere şi control a activităţii 
de protecţie a muncii ca şi cercetări 
de economie — probleme pentru care 
am luat deja legătura în vederea co
laborării cu Consiliul sindical jude
ţean şi cu Direcţia judeţeană a mun
cii, în vederea creării şi asigurării 
unor conditi optime de muncă, pentru 
ca activitatea de producţie să se 
poată desfăşura cu randament sporit.

Pentru realizarea tuturor acestor 
deziderate, Cabinetul pentru organi

zarea ştiinţifică a producţiei şi a 
muncii îşi desfăşoară activitatea aju
tat de un larg activ de specialişti 
din toate domeniile: ingineri, econo
mişti, medici, jurişti, sociologi, psiho
logi etc., grupaţi pe profiluri sau ra
muri de producţie, prin intermediul 
cărora cabinetul va tine legătura şi 
va fi informat despre nevoile ce se 
resimt în diferitele sectoare de acti
vitate, urmînd a acorda asistenţă pe 
linie de organizare ştiinţifică unită
ţilor respective în raport cu proble
mele pe care le ridică.

Bazat pe un astfel de activ de spe
cialişti cu bogată experienţă şi a.vînd 
sprijinul deplin şi permanent al Co
mitetului judeţean de partid, este de 
sperat că activitatea cabinetului pen
tru organizarea ştiinţifică a produc
ţiei şi a muncii se va desfăşura în 
cele mai bune condiţiuni şi că această 
activitate se  va oglindi în randamen
tul economic superior.

Se impun masuri hotârîte
(Urmare din pag. I)

diferite improvizaţii, legîndu-ne de 
vechea secţie. în plus, deşi capacita
tea proiectată a noii linii era doar de 
20 milioane cărămizi pe an, cifra de 
plan primită de la forul tutelar a 
fost mai mare — 22 milioane bucăţi. 
Totodată, în primele 3 luni trebuia să 
facem şi probele tehnologice, or, se ştie 
că în această perioadă nu se poate 
lucra la capacitatea normală".

Fără a găsi o scuză comitetului de 
direcţie din această fabrică, trebuie 
arătat că Direcţia generală tutelară 
nu a ţinut cont de unele aspecte o- 
biective în fixarea cifrelor de plan. 
La obiecţiunile întreprinderii în pe
rioada planificării, în loc să-i micşo
reze indicatorii conform posibilităţi
lor reale, aceştia au fost majoraţi.

Ceea ce ni s-a părut încă de ne
explicat este faptul că fabrica nu este 
închisă; prin incinta ei trece drumul 
de hotar. Tot în interiorul unităţii 
locuiesc circa 40 familii cu o mulţi
me de copii. Fără îndoială că lucruri
le acestea deranjează destul de mult 
desfăşurarea normală a procesului de 
producţie.

„O principală cauză ce duce la 
neritmicitate în realizare?* planului, 
mai bine spus la nerealizarea lui, 
este lipsa de disciplină, mărturisea 
maistrul Ion Lepădat. Nu - a.m reuşit 
să-i facem pe oameni să înţeleagă ros
tul unei munci organizate, a unui 
program ce trebuie respectat. Aceas
ta, poate şi datorită lipsei de cadre

cît mai apropiate de receptivitatea 
celor care ascultă, simplitatea (nu 
simplismul) contribuie într-o mare 
măsură la atingerea scopului .— in
formaţional şi educativ — al expu
nerii. Claritatea nu înseamnă lipsă de 
profunzime, ci dimpotrivă un dezi
derat, ştiinţific aş spune, al oricărui 
discurs, prelegere etc.

Dacă forţa de influenţare a cuvîn
tului constă în primul rînd în ideile 
vehiculate, nu trebuie uitate nici 
mijloacele specifice de „contaminare" 
a auditorilor: gestul, intonaţia, accen
tul, pauza ş.a., care nu numai că 
întăresc sau completează latura infor
maţională ci contribuie într-o foarte 
mare măsură la  crearea unor stări 
afective cu caracter de atitudine 
(dragoste pasiune, interes, bucurie, 
ură etc.). A ceste mijloace sui-generis 
folosite cu pricepere de către cel 
care vorbeşte, ridică tensiunea trăirii 
ideilor recepţionate de auditori, îi 
determină să le prelungească în ac
ţiuni practice, studiu individual, le 
canalizează interesul spre găsirea 
unor soluţii sau concluzii personale, 
îi ajută să se autoeduce — lucru 
destul de important.

In încheiere aş vrea să amintesc 
un fapt semnificativ pentru cele în
serate în opinia de faţă: în vechime, 
galii aveau credinţa, că forţa fizică 
în comparaţie cu puterea cuvîntului 
este nulă. Pe această bază îl repre
zentau pe Hercule — simbolul for
ţei — ca pe un bătrîn a cărui limbă 
era legată prin lanţuri de aur de 
urechile unor oameni. Şi, foarte im
portant, aceşti oameni urmează eroul 
cu plăcere, cu bucurie.

Iată ceva ce subliniază, cît se poa
te de plastic, expresiv, un adevăr 
uitat prea ades.

TRAIAN SUCIU

tehnice care să conducă direct pro
cesul de producţie".

Intr-adevăr, asistenta tehnică în a- 
ceastă unitate este încă necorespun
zătoare. Pînă nu de mult, interlocu
torul nostru de mai-nainte era singu
rul maistru în toată fe.brica. Nici cu 
alte cadre tehnice şi inginereşti în
treprinderea n-a stat mai bine. Abia 
de vreo 3 săptămîni s-au prezentat 
la lucru 4 ingineri stagiari. Pînă a- 
tunci fabrica e. dispus doar de un sin
gur inginer. Cu aceste forţe noi uni
tatea va putea, în bună parte, să se 
redreseze, cu condiţia însă ca aceşti 
tineri să fie bine orientaţi, ajutaţi 
să-şi valorifice în modul cel mai efi
cient cunoştinţele teoretice.

Am considerat utile e.ceste preci
zări plecînd de la mărturisirile in
ginerei stagiare Antonia Mazuru. 
„Mi-am închipuit intrarea mea în pro
ducţie cu totul altfel. îmi face impre
sia că aici sínt multe deficienţe de 
ordin organizatoric. Am însă ambiţia 
să-mi însuşesc cît mai repede anu
mite noţiuni şi cunoştinţe ce îmi mai 
despart nivelul teoretic de cel prac
tic, pentru a-mi aduce cotributia la 
îmbunătăţirea activităţii în această 
fabrică".

Lipsa de asistentă tehnică — supra
veghere şi conducere operativă — 
este simţită pregnant în procesül de 
producţie: de la dezordinea care dom
neşte în fabrică, chiar dacă este ea 
de cărămidă, pînă la rebuturile, ex
trem de multe, ce sínt împrăştiate 
în toate părţile. Prin faptul că mun
citorii nu sínt suficient supravegheaţi 
şi îndrumaţi, indisciplina se manifestă 
în fiecare loc de muncă.

Plecînd de la această realitate, am 
cerut unele explicaţii şefului servi
ciului plan — Niţă Popia, care pînă 
acum s-a ocupat şi cu problemele de 
producţie.

„Nu mai repet condiţiile în care 
am .început să ne desfăşurăm activi
tatea, dar unele consecinţe ce au de
curs de aici trebuie să le  prezint. La 
început ne-a fost greu să asigurăm 
forţa de muncă necesară, iar datorită 
faptului că lucrăm în majoritate cu 
muncitori necalificaţi, fluctuaţia este 
extrem de mare. Totodată, fluxul 
tehnologic fiind mere şi utilajele 
mai moderne, de o mai mare produc
tivitate, nu am avut, la toate locurile 
do muncă oameni pregătiţi corespun
zător. Din această cauză nu am reu
şit să realizăm o producţie în mod 
ritmic. S-a simţit lucrul acesta mai 
ales la  uscătoria artificială, unde nu 
este respectat ciclul de uscare de 72 
ore. Defecţiunile provin de fapt de la 
formare sau chiar de la alimentarea 
cu materie primă, provocînd neritmi
citate în încărcarea uscătoriilor.

— Am văzut în fabrică, împrăştiată 
peste tot locul cărămidă spartă; asta 
însemnează că rebuturile au o pon
dere destul de mare din totalul pro
ducţiei, nu?

— Da. La sortimentul cărămidă s-au 
înregistrat 1 710 000 bucăţi rebuturi, 
acestea reprezentînd 7,1 la sută din 
totalul producţiei de cărămidă plină 
şi 15,8 la sută la cărămidă eficientă. 
Nici la cahle-teracote situaţia nu 
este mult mai strălucită. Rebuturile 
ajung la 9,7 la sută din totalul pro
ducţiei.

Pe această temă comentariile sínt 
do prisos. Faptul că rebuturile nu pot 
fi luate în considerare în stabilirea 
planului financiar al întreprinderii, 
fără să mai vorbim de proporţia

uriaşă în care ele au fost realizate, 
au influenţat în modul cel mai ne
favorabil preţul de cost. I

Din bilanţul încheiat la sfirşitul 
lunii august a rezultat o situaţie cu 
totul necorespunzătoare. Fată de sar- . 
cina de reducere a preţului de cost ; 
de — 1,67 la sută, aceasta s-a reali
zat cu + 11 ,43  la sută, reprezentînd 
o depăşire de 694 000 lei.

Contabilul şef al fabricii, loan Ma
rian, ne-a dat cîteva explicaţii refe
ritoare la depăşirea preţului de cost.

— Cea mai mare parte a cheltuie
lilor neproductive ce a încărcat pre
ţul de cost a fost valoarea rebuturi
lor. Ele s-au ridicat la 484 000 lei. 
Tot la depăşirea preţului de cost a 
contribuit nerealizarea planului de 
producţie, cunoscut fiind că cheltuie
l i i^  conventional — constante sa 
menţin la acelaşi nivel şi în cazul 
unei producţii mai mici. Consider că 
o serie de cheltuieli suplimentara 
sínt datorate şi drumurilor destul de 
accidentate, care duc la gară. De aici, 
o serie de spargeri de cărămidă, o 
viaţă mult mai scurtă pentru autove
hicule şi altele.

In cuvîntul interlocutorilor ne-au 
fost prezentate multe justificări, dar 
nu puţine din aceste deficienţe sînt 
de ordin subiectiv. Pe lîngă cele men
ţionate, am considerat uitlă j i pre
zentarea altora, tocmai pentru a sta 
în atenţia comitetului de direcţie, în 
vederea înlăturării lor.

S-a vorbit despre ö slabă calificare 
a muncitorilor ce lucrează în fabrică. 
Dar ce s-a întreprins pentru califica
rea sau ridicarea calificării lor? Am 
aflat că de circa o lună a luat fiinţă 
un astfel de curs. Cam tîrziu. Să 
sperăm însă că e binevenit ţ i în 
ceasul al . . .

Ştim că în fiecare unitate econo
mică din ţara noastră se  desfăşoară 
o vastă acţiune de organizare ştiinţi
fică a producţiei şl a muncii. A ici 
s-au făcut ceva studii, însă numai în  
1967, şi la situaţia existentă atunci- 
S-a constatat necesitatea schimbării 
carierei de argilă, mecanizării extra
gerii nisipului, mutării secţiei dei 
teracotă în acelaşi Ioc cu fabrica de’l 
cărămidă etc. Dar cam atît. Anul a--> 
cesta nu s-a mai întreprins nimic 
Lucrările de investiţii ce  se  desfăs 
şoară aici nu-i scuteşte de îmbunătă 
tiri în organizarea producţie! şi 
muncii.

întreprinderea a avui un plan , 
M.T.O. cuprinzînd 19 măsuri cu 
eficientă economică de 81 000 Iei 
Deşi este destul de slăbuţ în ceea ceţ| 
priveşte conţinutui măsurilor prevă
zute, nici măcar acestea nu au fost 
realizate în întregime. Pînă acum 10 ' 
obiective din plan au fost executate, 
dar multe din ele, cu termene sca- j 
dente încă din februarie—aprilie, sînt * 
nerealizate.

Este cunoscută importanta ce o pre
zintă materialele de construcţie în 
etapa actuală în ţara noastră. Toc
mai de aceea s-a considerat necesară 
'dezvoltarea fabricii „Record", pentru 
care au fost alocate importante fon
duri de investiţii. Rămîne doar ca 
din pe.rtea colectivului de salariaţi, 
a comitetului de direcţie să se mani
feste o mai mare dorinţă de a învin
ge greutăţile de moment, de a înlă
tura deficientele de ordin organiza
toric, în aşa fel îneît marile rămîneri 
în urmă în realizarea planului de pro
ducţie să fie recuperate pînă la sfîr- 
şitul a-nului.

{
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a c t u a l i t a t e a  in te r n a ţ io n a la
LUCRĂRILE 
ADUNĂRII 
GENERALE 
A 0 . N. U.

New York 25 — Trimisul special 
Agerpres, Nicolae lonescu, transmi
te: La Palatul Naţiunilor Unite au 
continuat, miercuri, lucrările celei 
de-a 23-a sesiuni a Adunării Gene
rale a O.N.U. Patru prim-miniştri 
(ai Indiei, Laosului, Noii Zeelande 
şi Perului), trei vicepremieri şi 66 
de miniştri de externe au sosit pînă 
în prezent la N ew  York pentru a 
participa la dezbaterile sesiunii.

Lucrările celei de-a doua zi au 
fost consacrate în special proble
melor organizatorice — alegerea 
preşedinţilor comitetelor principale 
ale O.N.U. şi a celor 17 vicepreşe
dinţi ai Adunării Generale.

întrunite miercuri dimineaţa în şe
dinţe consecutive, cele şapte comi
tete principale ale O.N.U. şi-au a- 
les preşedinţii pe sesiunea în curs: 
Comitetul politic — Pietro Vinci 
(Italia), Comitetul politic special — 
Abdulrahim Abby Farah (Somalia), 
Comitetul economic şi financiar — 
Richard Maximilian Akwei (Ghana), 
Comitetul pentru problemele sociale, 
culturale şi umanitare — Erik Net
tel (Austria), Comitetul pentru teri
toriile sub tutelă şi neautonome — 
P. V. S. Soloman (Trinidad-Tobago), 
Comitetul administrativ şi bugetar —
G. • Cernuscengo (KS.S. Bielorusă), 
Comitetul juridic — Krishna Rao 
(India). Apoi, Adunarea Generală 
întrunită în şedinţă plenară a ales 
cele 17 ţări ai căror reprezentanţi 
vor îndeplini funcţiile de vicepreşe
dinţi ai Adunării Generale: Guineea, 
Togo, Uganda, Filipine, Iran, Liban, 
Mauritania, Bulgaria, Guyana, Peru, 
Canada, Suedia şi cei cinci membri, 
permanenţi ai Consiliului de Securi
tate.

*
Incepînd de miercuri la amiază, în 

faţa impresionantului sediu al Na
ţiunilor Unite din New York flutură 
drapelele a 125 de state. La cere
monia înălţării drapelului statului 
Swaziland, care a fost primit la 24 
septembrie în Organizaţia Naţiunilor 
Unite, au participat secretarul ge
neral al O.N.U., U Thant, preşedin
tele celei de-a 23-a sesiuni a Adu
nării Generale, Emilio Arenales Ca
talan, primul ministru al Swazilan- 
dului, prinţul Mekhosini, numeroşi 
delegaţi.

Luînd cuvîntul la această festivi
tate, secretarul general U Thant, şi-a 
exprimat satisfacţia în legătură cu 
admiterea Swazilandului în  O.N.U., 
subliniind că acest eveniment „sim
bolizează eliberarea poporului acestei 
ţări din statutul colonial şi consti
tuie un nou pas în direcţia reali
zării unui obiectiv pentru care luptă 
de multă vreme Naţiunile Unite şi 
anume — eliminarea colonialismului 
din toate regiunile lumii". „Admite
rea acestui stat în rîndul membrilor 
organizaţiei prin votul unanim atît 
al Consiliului de Securitate cit şi al 
Adunării Generale — a declarat 
U Thant — constituie un indiciu al 
importanţei pe care o acordă statele 
membre principiului universalităţii 
O.N.U".

S e s i u n e a  A .I .  E . A .
Intervenţia reprezentantului României

Vlena 25 — Corespondentul Ager
pres, P. Stănescu transmite: Luînd 
cuvîntul în şedinţa din 25 septem
brie a celei de-a Xll-a sesiuni a 
Conferinţei Generale a Agenţiei In
ternaţionale pentru Energie Atomică 
(A.I.E.A.), şeful delegaţiei Republicii 
Socialiste România, acad. Horia 
Hulubei, preşedintele Comitetului 
pentru Energia Nucleară, a subliniat 
că poporul român şi guvernul său 
se situează ferm pe poziţia construc
ţiei păcii prin aşezarea la baza re
laţiilor dintre state şi popoare a u- 
nor principii general acceptate: prin
cipiul independenţei, suveranităţii, 
egalităţii în drepturi, al neamestecu
lui în treburile interne, respectului 
şi avantajului reciproc. Orice progres 
pe calea creşterii autorităţii acestor 
principii poate contribui la micşora
rea gradului de arbitrariu în rela
ţiile internaţionale. Poporul roman 
este interesat profund, în dezvolta
rea neîntreruptă a cooperării inter
naţionale. România s-a pronunţat şi 
se pronunţă neabătut pentru interzi
cerea folosirii armelor nucleare, în
cetarea experienţelor cu arma ato
mică, sistarea producţiei de arma
ment nuclear, reducerea şi, în ulti
mă instanţă, eliminarea din arsenalul 
statelor, a stocurilor de arme nu
cleare şi a mijloacelor de transpor
tare a lor la ţintă.Un pas important 
spre întărirea securităţii tuturor ţă
rilor mici şi mari, spre înlesnirea 
şi promovarea cooperării internaţio
nale, în domeniul folosirii energiei 
nucleare în scopuri paşnice, îl con
stituie încheierea Tratatului de ne- 
proliferare a armelor nucleare. In 
prezent nu există nici o ţară in lume 
care să rămînă insensibilă la posibi
lităţile excepţionale pe care le o- 
feră economiei aplicarea energiei 
nucleare în diferite domenii ale pro
ducţiei şi cercetării.

Menţionând în continuare că pen
tru realizarea unui climat propice 
cooperării sínt necesare eforturile

statelor pentru progres şi civilizaţie, 
vorbitorul a relevat că nu poate fi 
admisă situaţia anormală ca, în 
A.I.E.A. — unde trebuie să dom
nească principiul universalităţii — 
R.P. Chineză să fie împiedicată să-şi 
ocupe locul său legitim. Trebuie, 
de asemenea, să se pună capăt dis
criminării şi faţă de Republica De

mocrată Germană, Republica Populară 
Democrată Coreeană şi Republica 
Democrată Vietnam, care sínt pri
vate de posibilitatea de a participa 
şi a-şi aduce contribuţia proprie la 
activitatea agenţiei.

Acad. Horia Hulubei a aprobat a- 
poi activitatea desfăşurată de 
A.I.E.A., contribuţia ei la dezvoltarea 
colaborării internaţionale in dome
niul atît de important al contempo
raneităţii — aplicaţiile paşnice ale 
energiei nucleare.

Vorbitorul s-a ocupat apoi de sis
temul de garanţii al A.I.E.A. asupra 
uzinelor de transformare şi de fabri
care a materialelor nucleare.

Delegaţia română consideră nece
sar ca orice sistem de control a- 
supra activităţii nucleare efectuate 
la instalaţiile aflate sub garanţii să 
fie adoptat cu asentimentul tuturor 
statelor interesate. Normele unui 
astfel de sistem trebuie să fie pre
cise şi echitabile, bazate pe princi
piul egalităţii statelor, să asigure 
drepturi şi posibilităţi nelimitate 
pentru toate ţările, fără nici o dis
criminare, de a face cercetări în a- 
cest domeniu, de a folosi cuceririle 
ştiinţei nucleare în scopul dezvol
tării lor paşnice. Folosirea paşnică a 
ene^tiei nucleare constituie dreptul 
inahenabil al tuturor statelor de a 
dezvolta nestînjenite cercetarea 
ştiinţifică, producţia şi utilizarea 
paşnică a energiei nucleare, de a 
avea acces la informaţiile şi reali
zările ştiinţei şi tehnologiei şi de a 
participa la cel mai larg schimb de 
informaţii ştiinţifice, echipamente şi 
materiale nucleare.

Convorbirile oficiale 
de la Paris între 
R. D. Vietnam şi S.U.A.

Paris 25 — Corespondentul Ager
pres, Al. Gheorghiu, transmite: Mier
curi a avut loc la Paris cea de-a 
23-a şedinţă a convorbirilor oficiale 
dintre delegaţiile R.D. Vietnam şi 
S.U.A. Intr-o declaraţie făcută pre
sei, Xuan Thuy, şeful delegaţiei R.D. 
Vietnam la convorbiri a respins ar
gumentele prezentate de către şeful 
delegaţiei S.U.A., Harriman, asupra 
„legitimităţii şi suveranităţii" regi
mului de la Saigon, precum şi teza 
americană asupra reciprocităţii dez- 
escalgdării. El a reamintit că S.U.A. 
sínt cele care au violat de la înce
put şi în mod sistematic acordurile 
de la Geneva. Dacă aceste acorduri 
nu ar fi fost călcate in picioare, a 
spus Xuan Thuy, Vietnamul s-ar fi 
putut reunifica din 1956. Xuan Thuy 
a arătat apoi că guvernul fantomă 
de la Saigon a ajuns la putere da
torită unor alegeri realizate prin 
măsluire şi represiune, ţinute sub 
paza puştilor trupelor de ocupaţie

U n  r a p o r t  p r i v i n d  p r i n c i p i i l e  

p o l i t i c i i  e x t e r n e  a I u g o s l a v i e i
Belgrad 25 Corespondentul Ager

pres, Nicolae Plopeanu, transmite: La 
24 septembrie a avut loc şedinţa co
mună a Vecei popoarelor şi a Vecei 
federale ale Skupştinei Federale a 
R.S.F. Iugoslavia.

La primul punct de pe ordinea de 
zi a luat cuvîntul Milentie Pop'ovici, 
preşedintele Skupştinei Federale, care 
s-a referit la problemele actuale ale 
dezvoltării sociale şi sarcinile Skupş
tinei Federale în perioada următoare.

Apoi, Mika Spiliak, preşedintele 
V ecei Executive Federale a prezen
tat un raport privind poziţia internâ- 
ţională şi politica externă a Iugosla
viei. El a arătat că întotdeauna Iu
goslavia „s-a angajat pentru dezvol
tarea colaborării internaţionale pe 
baza principiilor egalităţii în drépturi 
şi respectului reciproc, pentru regle
mentarea prin mijloace paşnice a 
problemelor internaţionale deschise, 
împotriva folosirii forţei în relaţiile 
internaţionale".

„Şi in prezent — a continuat vor
bitorul - -  putem să repetăm că ţara 
noastră este interesată în colaborarea 
cu U.R.S.5. şi cu toate ţările socialis
te St că face- totul, ca şi pînă în 
prezent, să realizeze o colaborare 
rodnică, utilă ambelor părţi, pe baza 
declaraţiilor de la Belgrad din 1955 
şi de la Moscova din 1956. Colabo
răm, a adăugat preşedintele Vecei 
Executive Federale, cu toate ţările 
balcanice şi în viitor dorim să bar 
zăm această colaborare pe principiile 
relaţiilor de bună vecinătate, pe depli
na respectare a independentei şi n e
amestecului iu treburile interne. Cu 
satisfacţie menţionăm colaborarea 
prietenească cu Republica Socialistă 
România".

în continuare, vorbitorul s-a referit 
la interesul Iugoslaviei de a dezvol

ta relaţii de colaborare cu ţările din 
Occident şi ţările în curs de dezvol
tare. „Restabilirea relaţiilor diploma
tice cu R. F. ■ a Germaniei, a spus 
Mika Şpiliak, a creat condiţii pentru 
rezolvarea problemelor deschise şi 
face posibilă avansarea unei cola
borări reciproc avantajoase între cele 
două ţări". „Cu Statele Unite, a spus 
preşedintele Vecei Executive Fede
rale, am dezvoltat şi pînă în prezent 
relaţii pe plan economic şi cultural, 
în ciuda divergentelor serioase în 
marile probleme internaţionale. Acor- 
dînd o mare atenţie dezvoltării rela
ţiilor cu Statele Unite, arătăm că 
acestea se pot dezvolta în continua
re pe baza interesului şi respectului 
reciproc".

Mika Şpiliak a subliniat, apoi, că 
lugpslavia „s-a pronunţat cu hotă- 
rîre pentru dezvoltarea relaţiilor eco
nomice cu toate ţările, grupurile şi 
organizaţiile economice pe baza ega
lităţii în drepturi şi fără discrimi
nare. Considerăm, & spus el, că, 
pentru coexistenţa paşnică şi pentru 
dezvoltarea economică mai rapidă, 
această cale este una dintre cele mai 
importante. Sintern pregătiţi pentru 
tratative comerciale cu toa-te ţările 
socialiste şi considerăm că este in 
interesul reciproc să lărgim schimbu
rile şi colaborarea în toate dome
niile economiei. Noi nu vom contri
bui cu nimic la tulburarea relaţiilor 
economice cu ţările socialiste. De a- 
semenea, sîntem interesaţi în conti
nuare pentru o colaborare normală 
cu Consiliul de Ajutor Economic Re
ciproc".

Apoi, vorbitorul a subliniat că „în
treaga activitate a Iugoslaviei este 
îndreptată spre menţinerea păcii la 
graniţele sale, în Europa şi în lumea 
întreagă".

americane şi ale agenţilor lor. „Fără 
trupele americane, armata şi admi
nistraţia fantomă saigoneză s-ar de
zagrega rapid". Xuan Thuy a subli
niat, totodată, că Frontul Naţional de 
Eliberare din Vietnamul de Sud 
reuneşte pe frontul de luptă, pături 
tot mai numeroase ale populaţiei.
F.N.E. controlează cea mâi mare par
te a teritoriului Vietnamului de 
Sud, instituind o administraţie de
mocratică în regiunile eliberate.

Conducătorul delegaţiei R.D. Viet
nam a cerut din nou părţii ameri
cane să înceteze necondiţionat bom
bardamentele şi celelalte acte de 
război împotriva teritoriului R.D. 
Vietnam, subliniind că numai cu a- 
ceastă condiţie convorbirile de la 
Paris vor putea progresa.

Cele două delegaţii au hotărît să 
se întrunească din nou miercurea 
viitoare.

în cursul conferinţei de presă o- 
bişnuite, care a avut loc după în
cheierea şedinţei, purtătorul de cu- 
vînt al delegaţiei R.D. Vietnam, 
Nguyen Thanh Le, a declarat că da
că partea americană îşi menţine a- 
titudinea sa actuală, împiedicînd con
vorbirile să progreseze, ea va purta 
întreaga răspundere. El a confirmat, 
răspunzînd unei întrebări, că pro
blema Vietnamului nu este de com
petenţa O.N.U. „Totuşi, a continuat 
Nguyen Thanh Le, noi ne bucurăm 
că tot mai numeroase sínt ţările 
şi delegaţiile la O.N.U. care au pu
blicat declaraţii de solidaritate şi 
sprijin cu lupta poporului vietnamez, 
condamnînd în acelaşi timp politica 
agresivă pe care S.U.A. o dúc în 
Vietnam". ,

V ietn am u l d e Sud

Luptele continuă 
în mai multe 
localităţi

Saigon 25 (Agerpres). — Miercuri 
dimineaţa, în provincia Quang Tin a 
a avut loc o violentă ciocnire între 
trupele americane şi unităţi ale for
ţelor patriotice. Luptele au durat 
peste pa-tru ore, relatează corespon
dentul agenţiei Reuter, care transmi
te ştirea, menţionînd că aceasta este 
una din cele mai puternice ciocniri 
înregistrate în ultimul timp.

Alte lupte, de mai mică intensitate, 
au fost semnalate în ultimele 24 de 
ore în apropiere de Tam Ky, o loca 
litate situată în apropierea şoselei 
nationale numărul 1, denumită pe 
drept cuvînt „strada fără bucurii 
precum şi în provincia Quang Nam.

In acelaşi timp, în delta fluviului 
Mekong, patrioţii &u aruncat in aer 
un pod, situat la 96 kilometri de Sai
gon. Este cel de-al treilea pod dis
trus de patrioţi în cursul acestei săp 
tămîni.

Delegaţia română, a spus repre
zentantul ţării noastre, consideră că 
programul pe termen lung (1969— 
1974) al agenţiei este de natură să 
stimuleze activitatea A.I.E.A. în ase
menea sectoare de importanţă ma
joră ca transformarea energiei a- 
tomice în energie electrică, folosirea 
izotopilor în industrie, agricultură şi 
medicină, formarea de cadre specia
lizate. România salută iniţiativa con
vocării celei de-a 4-a conferinţe in
ternaţionale , pentru folosirea ener
giei atomice în scopuri paşnice, care 
urmează să aibă loc în cursul ani
lor viitori.

Considerăm, a spus în încheiere 
acad. Horia Hulubei, că Agenţia 
Internaţională pentru Energia Ato
mică are posibilitatea să devină un 
adevărat centru al colaborării inter
nationale în vederea unificării efor
turilor pentru o cit mai largă folo
sire a energiei, atomice în scopuri 
paşnice şi, prin activitatea ei, să 
contribuie la crearea unei atmosfere 
de ! încredere între ’state, la destin
dere internaţională.'
• Conducătorul delegaţiei române a 

felicitat pe şeful delegaţiei mexica
ne, Manuel Sandoval Vallarta, pen
tru alegerea sa î-n funcţia de pre
şedinte al celei de-a Xll-a sesiuni a 
Conferinţei generale a A.I.E.A.

Vedere de interior a avionului de transport A 300 care va fi conslruit 
împreună de Franţa, Marea Britanie şi R.F. a Germaniei, capabil să trans
porte 306 persoane cu o viteză de 900 km/h pe o distanţă medie de

cca. 2 500 km.

DESCHIDEREA
SESIUNII EXTRAORDINARE
A PARLAMENTULUI FRANCEZ

Paris 25 — Corespondentul Ager
pres, Al. Gheorghiu, transmite: Marţi 
după-amiază s-a deschis sesiunea ex
traordinară a Parlamentului francez. 
Actuala sesiune, ce va dura o săptă- 
mînă, examinează două proiecte de 
lege: unul privind favorizarea inves
tiţiilor întreprinderilor, iar altul des-

L IS A B O N Â

Efervescenta politică

Lisabona 25 (Agerpres). — In timp 
ce comunicatele medicale vorbesc 
despre unele îmbunătăţiri în starea 
sănătăţii premierului portughez Sala
zar, efervescenţa politică provocată 
de boala acestuia şi de iminenta- de
semnării unui nou şef al guverriului 
continuă cu intensitate. Un grup de 
scriitori, jurişti şi alţi intelectuali de 
seamă a adresat preşedintelui ţării, 
amiralul Americo Thomaz, o scrisoa
re deschisă în care cer restabilirea 
democraţiei în Portugalia. Referin- 
du-se la manevrele politice prilejuite 
de succesiunea lui Salazar, scrisoa
rea declară: „Conducerea vieţii na
ţiunii se află la bunul plac al unor 
grupuri şi al alianţelor de culise. 
Conducătorii întorc spatele poporu
lui, şi aceasta poate provoca o lungă 
perioadă de instabilitate". Semnatarii 
scrisorii cer dizolvarea Adunării Na
ţionale, organizarea de urgenţă a

unor alegeri libere, revizuirea consti
tuţiei, eliminarea cenzurii, amnistie
rea deţinuţilor politici şi restabilirea 
libertăţilor individului.

La Lisabona circulă ştiri în legă
tură cu intenţia mişcării studenţeşti 
din opoziţie de a organiza luna v i
itoare, cu prilejul începerii anului 
şcolar, mari demonstraţii împotriva 
regimului salazarist.

Pe de altă parte, cotidianul brita
nic „Daily Mail" afirmă într-o cores
pondentă din Lisabona că trei gene
rali — Venancion Deslandes, şeful 
statului major al armatei, Santos 
Costa, fost ministru al apărării, şi 
Franco Borges, primarul capite-lei — 
ar fi gata să ia puterea în Portugalia. 
Potrivit ziarului, aceşti militari s-ar 
opune numirii probabile a lui Mar
celo C&etano ca prim-ministru în 
locul lui Salazar.

C iudad de M exico

Institute de invăţămînt superior 
ocupate de forţele poliţieneşti

Ciudad de Mexico 25 (Agerpres). — 
Institutul naţional politehnic din Ciu
dad de Mexico a fost ocupat de uni
tăţi militare, după tulburările care 
s-au produs între studenţi şi poliţie, 
în noe-ptea de luni spre marţi. De 
asemenea, forţele de poliţie au ocu
pat Universitatea din Chilpancingo,

capitala statului Guerrero, în cadrul 
unor măsuri „preventive".

Marţi, în capitala Mexicului au 
continua-t demonstraţiile studenţeşti 
organizate în sprijinul cererilor de 
evacuare a clădirilor universitare o- 
cupate de armată şi poliţie. După 
cum se ştie demonstraţiile studenţilor 
din Mexic au început în urmă cu 
peste 30 de zile, în semn de protest 
fată de menţinerea corpului special 
al poliţiei creat pentru reprimarea 
manifestaţiilor studenţeşti. S-a anun
ţat că în cursul tulburărilor de luni 
seara 5 persoane au fost ucise şi alte 
25 au fost rănite.

Un purtător de cuvînt al guvernu
lui a declarat că tulburările au cu
prins numai o zonă restrînsă a capi
talei, autorităţile fiind hotărîte să 
menţină ordinea şi liniştea. El a sub
liniat că, în ciuda evenimentelor, 
Jocurile Olimpice se vor deschide la 
data prevăzută.

tinat să uşureze fiscalitatea întreprin
derilor.

Hotărîrea guvernului de a convoca 
o sesiune extraordinară înaintea ce
lei ordinare a fost luată din dorinţa 
de a obţine adoptarea rapidă a celor 
două proiecte de lege, considerate de 
importanţă pentru economia france
ză. Aceste proiecte sínt viu criticate 
de partidele de stingă care văd în 
ele „un dar pentru monopoluri".

In timpul sesiunii extraordinare co
misia pentru afaceri culturale a Adu
nării Naţionale va examina proiectul 
de lege privind reforma învăţămîntu- 
lui superior aprobat de Consiliul de 
Miniştri. Acest proiect va fi dezbătut 
in plenul Adunării Naţionale cu în
cepere de la 2 octombrie, cînd se 
deschide sesiunea ordinară a Parla
mentului, ce.re va dura 80 de zile. 
După discutarea şi aprobarea acestui 
proiect de lege, cu eventuale amen
damente, Parlamentul va trece, de la 
22 octombrie, la examinarea şi apro
barea noului buget pe 1969. Se aş
teaptă ca primul ministru, Couve de 
Murville, să facă la 15 octombrie o 
declaraţie de politică generală în fata 
Adunării Naţionale.

Senatul, întrunit, ca şi Adunarea 
Naţională în sesiune extraordinară, 
urmează să-şi aleagă un nou preşe
dinte.

încheierea vizi
tei delegaţiei 

de specialişti 
români în Franţa

Paris 25 — Corespondentul Ager
pres, Al. Gheorghiu, transmite: 
Miercuri s-a încheiat vizita de o săp- 
tămînă făcută de delegaţia de spe
cialişti români în Franţa, condusă de 
Iosif Banc, vicepreşedinte al Consi
liului de Miniştri al Republicii Socia
liste România, la invitaţia lu i Philipe 
Lamour, preşedintele Comisiei naţio
nale de amenajare a teritoriului. In 
cursul călătoriei făcute în sudul 
Franţei, membrii delegs.ţiei române 
au vizitat mari amenajări agricole, 
cuprinzînd sisteme de irigaţii, insta
laţii de depozitare şi condiţionare a 
producţiei agricole şi sistematizări 
hidrotehnice. Delegaţia română a luat 
cunoştinţă, printre altele, de amena
jările realizate de Compania naţio
nală de amenajare a regiunii Bas 
Rhone-Languedoc şi Societatea cana
lului De Provence. Obiectivele vizi
tate au cuprins sisteme moderne de 
irigaţie, baraje de acumulare, uzine 
de conserve din legume şi fructe, 
mari pieţe sistematizate, sisteme auto
mate de conducere a gospodăriei a- 
pelor pe mari întinderi, lucrări de 
terasamente cu mecanizare totală, 
cooperative de producători agricoli 
ele.

Cu acest prilej oaspeţii români au 
purtat discuţii fructuoase atît cu ofi
cialităţile din regiunile şi departa
mentele vizitate — Gard, Herault, 
Provence — cit şi cu conducerii» 
companiilor şi societăţilor menţiona
te, cu specialişti din diverse domenii 
şi cu numeroşi producători agricoli 
din aceste regiuni. Pretutindeni, de
legaţia română a fost întîmpinată cu 
o deosebită atenţie, cu multă ospi
talitate şi căldură, gazdele exprimin- 
du-şi, totodată, sentimentele lor de 
stimă şi prietenie pentru poporul ro
mân, care promovează o politică de 
prietenie şi cooperare între popoare. 
Interlocutorii francezi au manifestat 
un deosebit interes pentru experienţa 
şi realizările României în domeniul 
producţiei agricole, al îmbunătăţirilor 
funciare şi al punerii în valoare a 
terenurilor neproductive şi slab pro
ductive. Discuţiile fructuoase purtate 
cu specialiştii francezi au prilejuit 
un rodnic schimb de experienţă.

Wilson a hotărît reluarea 
convorbirilor cu lan Smith

Londra 25 (Agerpres). — Referin- 
du-se la raportul prezentat de subse
cretarul de stat la Ministerul Colo
niilor, James Bottomley, titularului 
acestui minister, George Thomson, 
în legătură cu rezultatele vizitei la  
Salisbury, agenţia United Press In
ternational transmite: „Surse bine in
formate au anunţat că Wilson a ho- 
tărit deja reluarea convorbirilor cu 
Ian Smith pe baza mesajelor preli
minare pe care le-a primit de la Bot
tomley în timp ce acesta se afla în

Rhodesia. Nu se aşteaptă să se anun
ţe nimic oficial înaintea conferinţei a- 
nuale a Partidului laburist, care are loc 
între 30 septembrie şi 4 octombrie. 
Anunţarea unei noi runde de nego
cieri în timpul conferinţei ar putea 
crea acolo nelinişte în legătură cu 
problema rhodesiană din pricina ati
tudinii aripii de stingă laburiste, care 
îl bănuieşte pe Wilson că ar plănui 
să încheie un tîrg cu lan Smith pe 
seama intereselor a 4 milioane de a- 
fricani".

D eclaraţia  
p reşed in te lu i Bokassa

Bangui 25 —. (Agerpres). Preşedintele 
Republicii Africa Centrală, generalul 
Jean-Bedel Bokassa, a făcut la Bangui 
o declaraţie în care a vorbit despre 
orientarea politicii interne şi externe a 
guvernului ţării sale. Referindu-se la 
unele probleme ale situaţiei economice 
şi politice din ţară, preşedintele Bo
kassa a arătat că lipsa unei valute na
ţionale, a unei bănci care să coordoneze 
întreaga activitate financiară a ţării,

precum şi a unei economii înfloritoare 
face ca independenţa Republicii Africa 
Centrală să fie trunchiată. El a sub
liniat necesitatea de a se depune toate 
eforturile pentru lichidarea acestei stări 
de lucruri.

In domeniul politicii externe, preşe
dintele Bokassa a relevat eforturile gu
vernului său de a întreţine şi dezvolta 
relaţii de prietenie cu toate ţările lumii.

0  La un semnal transmis de Centrul pentru zboruri 
spaţiale Goddard, din Greenbelt (statul Maryland), sa
telitul american „Explorer 38“ şi-a extins marţi cele 
patru antene cu care este prevăzut, pînă ce ele au atins 
o lungime de 182 metri. Antenele descriu în prezent 
un uriaş „X“ şi au scopul de a capta energia radio- 
electrică din spaţiul, cosmic.

„Explorer 38“ a fost lansat la 4 iulie, antenele sale 
extinzîndu-se încetul cu încetul, pînă ce atinseseră lun-

Aspect nocturn din capitala 
Mexicului C O O R D O N A T E

naţionalitatea lor, să-i repatrieze dacă vor ateriza pe 
teritoriul lor, sau vor fi salvaţi în apele internaţionale 
de către echipajul vreuneia din navele acestora. Trata
tul prevede, de asemenea, ca materialele şi echipamentul 
acestora căzut pe teritoriul unuia din statele semnatare 
să fie înapoiate ţării de origină.

O  Republica Mali s-a pronunţat pentru o politică 
naţională independentă, şi prin urmare nu acceptă să 
dea curs nici unei indicaţii primite din partea oricărei 
ţări, a declarat preşedintele Modibo Keita, într-o cu- 
vîntare rostită în faţa membrilor corpului diplomatic, 
cu ocazia aniversării proclamării independenţei ţării. 
Preşedintele Keita a declarat că ţara sa s-a pronunţat

M anifestaţii de protest 
îm potriva
războiului din Vietnam

New York 25 (Agerpres). — Candi
datul Partidului republican la alege
rile prezidenţiale, Richard Nixon, a 
fost întîmpinat marti de grupuri de 

' manifest&nti împotriva războiului din 
Vietnam, cînd a sos^t în oraşul Seatt
le, pentru a rosti o cuvîntare. De
monstranţii scandau „Puneţi capăt 
războiului din Vietnam".

In aceeaşi zi, tin grup de tineri 
participanţi la mişcarea antirăzboini
că au ocupat sediul centrului de re
crutare din oraşul Milwaukee (statul 
Wisconsin). Aici, ei au ars ordinele 
lor de încorporare. Politia a arestat 
15 persoane.

gimea de 138 metri. Lungimea maximă a acestor an
tene, care va fi atinsă în săptămînile următoare, este 
de 228 metri.

Q  Două mari clădiri au dispărut sub apele mării la 
Guaratuba, principala localitate balneară a litoralului 
din statul Santa Catarina, în sudul Braziliei. Potrivit 
martorilor oculari, totul s-a petrecut ca şi cum pămîn- 
tul s-a deplasat lent pe o porţiune de 150 de metri, 
înghiţîndu-le.

De asemenea, primăria şi alte clădiri comerciale „se 
scufundă“ progresiv, pe locurile lor izvorăşte apa.

Autorităţile federale au trimis la faţa locului o 
echipă de geologi pentru a studia acest fenomen căruia 
nimeni nu a reuşit pînă acum să-i dea o explicaţie 
ştiinţifică.

Q  Comisia senatorială pentru probleme externe a 
aprobat marţi ratificarea de către S.U.A. a tratatului 
internaţional cu privire Ia acordarea de ajutor cosmo
nauţilor şi astronauţilor. Potrivit termenilor tratatului, 
ţările semnatare se angajează să acorde ajutor cosmo
nauţilor şi astronauţilor în caz de nevoie, indiferent de

UNI VERSALE
şi se pronunţă împotriva imperialismului. Sprijinul nos
tru este întotdeauna de partea popoarelor care luptă 
împotriva imperialismului, pentru menţinerea şi conso
lidarea independenţei şi unităţii lor, a spus preşedintele 
Modibo Keita.

•  La 24 septembrie şi-a încheiat lucrările la Istanbul 
cea de-a 6-a sesiune a Comisiei parlamentare mixte 
C.E.E.-Turcia. La sfîrşitul dezbaterilor. Comisia par
lamentară a aprobat cel de-al treilea raport anual 
al Consiliului de asociaţie a Turciei la Piaţa Comună.

@ Banca centrală a Braziliei a devalorizat moneta 
naţională — cruzeiro — al cărei raport de schimb faţă 
de dolar a crescut de la 3,67 la 3,70. Un purtător de 
cuvînt al Ministerului de Finanţe al Braziliei a declarat 
că această măsură a fost luată în cadrul unui nou 
„sitem flexibil de impozite“.
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